
www.aikyn.kz www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetie-mail: aikyngazeti@gmail.com

AI  YNQ СЕЙСЕНБІ
№6 (4058)

18.01.2022

«САМҰРЫҚ-ҚАЗЫНА» ҚОРЫНЫҢ АКТИВТЕРІН 
ЖЕКЕШЕЛЕНДІРУ ІСІН ЖАНДАНДЫРУЫ ҚАЖЕТ

Қордың портфельді компаниялары – ұлттық 
экономиканың жүйе құраушы құрылымдары. 
Сондықтан қазір экономиканы құрылымдық 
жағынан қайта құру және ресурстарды ел игілігіне 
бағыттау ж%ніндегі міндеттердің орындалуы 
қордың жұмысына байланысты.

Мемлекет басшысының пікірінше, Үкімет, ең 
алдымен тым к%п басқару құрылымдарын қысқар-
ту мен айналысуы керек. Сонымен қатар мемлекет 
пен халықтың мүддесіне бағытталған табыстарды 
арт тыру үшін «Самұрық-Қазына» мен Үкімет ара-
сын дағы %зара қатынастардың сипатын %згерту 
қа жет. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Үкіметтен экономи ка-

ның негізгі салаларында шынайы бәсекеге не гіз-
дел ген орта қалыптастыруды және қор мен ұлт тық 
ком паниялардың сатып алу жүйелерінің ашық ты-
ғын қамтамасыз етуді талап етті.

Президенттің пікірінше, мемлекет экономикаға 
к%п араласа бермеуі керек және осы тұрғыда 
«Самұрық-Қазына» қорының активтерін жекеше-
лен діру ісін жандандыруы қажет. 

Осыған орай жекешелендіру кезінде ашықтық-
ты сақтау маңызды. Онсыз экономиканы құры-
лым дық тұрғыдан қайта құру мүмкін емес. Пре зи-
дент Үкіметтен және Жекешелендіру ж%ніндегі 
мем лекеттік комиссиядан нақты ұсыныстар мен 
іс-әрекеттер күтеді», – делінген.

Б�л туралы Президентті� баспас�з хатшысы Берік Уәли Facebook пара�шасын-
да жазды. Онда: «�здері�ізге мәлім, Мемлекет басшысы #асым-Жомарт То�аев 
11 �а�тарда �ткен Мәжілісті� пленарлы� отырысында «Сам�ры�-#азына» �орыны� 
�ызметін толы)ымен трансформациялау �ажет екенін айт�ан болатын.
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БЕКЕТАЕВ ТА КЕТТІ...
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АВИАЦИЯ 
АҚСАП ҚАЛА МА?

Т�тенше жа)дай)а бай ла-
ныс ты әуекомпаниялар ха лы-
� аралы� рейстерді �ыс �ар-
ту)а мәжб2р болды. 3ша� тар 
�а� тарылып, билет са ты-
лымы то� тады. #алыпты 
�мір ге ке ле баста)ан �ала-
лар да әуеком паниялары кес-
телерін ен ді ретке келтіріп 
жатыр. Екінші жа )ынан елде-
гі эпидахуал да жы)ыл)ан 
2стіне ж�дыры� болып отыр. 
Со�)ы екі жылдан бері шы)ын-
нан к�з ашпай келе жат�ан 
әуекомпанияларыны� жолау-
шылар тасымалдауын ретке 
келтіргені д�рыс па, әл де ко-
ро навирусты� таралу �ау  пін 
ескергені ж�н бе? 

Елде енгізілген т%тенше жағ дай 
режимі бірқатар ауқымды әуеком-
паниялары рейстерін қысқар тып, 
жұмысын тоқтатып жатыр. 2ри не, 
бұл компанияларға ешқан дай кіріс 
кірмеуіне алып келеді. Сәйкесін-
ше, салығы бар, қызмет кер лердің 
айлығы, ұшақты тұраққа қоятын 
қаражат та қажет. Жалпы, 2020 
жылдан бері отандық авиаин-
дустрия пандемияның зардабын 
тартып жатыр. Негізгі табысы жо-
лаушылар ағынына тікелей тәуелді 

саланың сол жылы барлық рейс  тері 
тоқтаған кезде әуекомпа ния лары 
жүк тиеп, репатриациялық рейстер 
есебінен шығындарын жабуға ты-
рысты. Алай да бір жыл бұрын Air 
Astana әуекомпаниясы небәрі 33,1 
млн дол лар табыс тапқан. Бұл ал-
дыңғы жылмен са лыстырғанда 81 
пайызға т%мен. Qazaq Air әуеком-
паниясы болса жыл басталар кезде 
жоспарлаған табысының 60 пайы-
зына ға на қол жеткізіпті. Ал SCAT 

әуеком  па ниясы ның жолау шылар 
та сы малы екі есе қысқарып, орын-
дал маған рейс билеттерін 100 пай-
ыз қайтарып беруі – компа нияның 
қар жы лық жағдайын бір шама 
қиындатты. Ал елдегі соңғы жағдай 
әуеком панияларының жұмысын 
тағы ауырлатып отыр. Оның ар-
тынша, коронавирустың қайта 
күшіне енуі де елеңдетіп қойды. 

(Жалғасы 5-бетте)

Саясаттануда «бір та�ырыпты� сая-
сат кері» деген �)ым бар. Б�л �)ым 6ділет 
экс-министрі Марат Бекетаевты� �ыз-
метін сипаттаса керек. Ол Статимен шай-
�ас�ан ми  нистр ретінде ел есінде �алды. 
«Со  ны же� се, миссиясын ая�тап, �ыз ме-
тінен ке тер» десті саясаттану шы лар. Дәп 
со лай бол ды. �ткен жыл со�ында Беке-
таев ко ман дасы Стати ді же�генін жария-
ла ды. 6ри  не, оны� білгір министр екенін, 
оны жа�а 8кіметтен к�ргісі келетінін ай-
тып, �ор )ашта)ан сарапшылар табылды. 
Сонда Марат Ба�ытжан�лы нендей же-
тіс тікке жет ті, неге жете алмады? 

Шымкент �аласында ескі к�ліктерді �ткізумен айналысып, нәпа�асын тауып ж2рген бір 
топ азамат наразылы� �а шы�ты. Айтуларынша, ескі к�ліктерді �а был  дап ж2рген утилизация 
орталы)ы ж�мысын то�татып �ой)ан. Тіпті, к� лік бойынша �ызмет к�р сететін орталы� та ес-
кі к�ліктерді� ��жаттарын рәсімдеуден бас тартыпты. 

ЕСКІ КӨЛІГІН 
ӨТКІЗЕ АЛМАЙ ЖҮР

ЕСКІ К�ЛІК �ТКІЗУДІ К�СІП 
ЕТКЕНДЕР АЛАҢДАУЛЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев жуыр да Мәжілістің жалпы оты-
рысында утильдік алым м%лшер лемесін 
қайта қарауды тапсырған. «Кә сіпкерлер 
мен жалпы қоғамда «Опе ратор РОП» 
ком паниясының қызметі к%птеген 
сұрақ туындатып отыр. Тіпті, осы жеке 
компанияға қар сы қоғамдық қозғалыс 
та ұйымдас тырылды. Мен Үкіметке 
«Оператор РОП» утильдік алым жи-
науын әкім ші лендіруді тыйым салуын 
тапсы рамын. Мұнымен шет мемле кет-
тердегідей мемлекеттік ұйым айна лысуы 
керек. Алымдардың %зіне кел сек, олар-
дың став касы қайта қаралуы тиіс», – 
деді Президент. 

ҰРЛАНҒАН ЗАТТАРДЫ 
САТЫЛЫМНАН ІЗДЕҢІЗ...

КҮМ�НДІ ЖАРНАМАДАН 
К�З СҮРІНЕДІ

Қазір жарнамаларды қарап отырып, ұрланған не 
ұрланбағанын анықтау қиын-ақ. Құзырлы органдар 
үшін бұл %зекті мәселеге айналатын сыңай бар. Күдік 
к%   бейгесін бе, әйтеуір жарнамадағы сатушылар 
тауар  дың сатып алған күні мен түбіртегі бар екеніне 
сен діретін болыпты. Кейбіреулер тіпті, телефонмен 
бір ге ресми кепілдік талонын да суретке түсіріп, жүк-
теген. Дегенмен онлайн сауда алаңында әдетте гідей 
қол данылған, ескілеу заттар емес, жаңа тауарлардың 
тым к%бейіп кеткенін аңғардық. Мәселен, olx.kz 
сай тын ашып, бүлік болған 5-6 қаңтардан кейінгі 

жар намаларды шолдық. Күмәнді жарнамалар, 
әсіресе Алматы қаласында к%п. Тонаушылардың ең 
к%п ол жа ға кенелген жері осы қала екенін білеміз. 6 
қаң тар дан бастап жүктелген жарнамадағы 
тауарлардың дені – жаңа заттар. Қолданылған немесе 
ескілерін си рек ұшыратасыз. Біразы iPhone 
телефондарының соң ғы, жаңа үлгілерін сататынын 
айтқан. Құны на рық тағы орташа бағадан 100-150 
мың теңгеге арзан. Бұдан б%лек, әлемге танымал 
брендтердің киім-ке шек тері мен қымбат иіссулардың 
да жарнамасы қап тап кеткен. 

 (Жалғасы 5-бетте)

Еліміздегі б2лік кезінде сауда орындары мен д2кендерді тона)андарды� �арасы к�п тәрізді. 
Себебі жаппай �рлы� Алматыда )ана емес, �зге де �алаларда бол)ан. Кейін тонаушыларды� 
біразы бейнежазба)а т2сіп �ал)анын к�рдік. Ендігі мәселе – �рлан)ан заттар саудаланып 
жат�ан секілді. �йткені онлайн саудада әрт2рлі жа�а тауарларды� арзан ба)амен сатылаты-
ны жайлы к2мәнді жарнамалар к�бейді. �кініштісі сол тонаушыларды� �атарында �ара-
пайым т�р)ындар да бар. Егер �рылар �стал)ан жа)дайда оларды �андай жаза к2тпек? 

«ҚАСІРЕТТІ ҚАҢТАР»: 
ШЕРУШІ КІМ, СОДЫР КІМ? 

ҚОСАҚ АРАСЫНДА 
КЕТКЕНДЕР К�П 

ЕМЕС ПЕ?
Қоғамды да алаңдатып отыр-

ғаны осы сұрақтар. Ендеше ақ-
қара сын ажырататын дүниелер 
%те к%п. Бұл қыруар шаруаны, 
та банды тергеуді, прокурорлық 
зерт теуді, одан қалды объективтің 
сот бағасын талап етеді. 2рине, 

ала сапыранға толы т%рт күнде 
оқи ғаның қалай %рбігені туралы 
к%п теген мәлімет базалары, ақ па-
рат к%здері, техникалық  жазбалар 
жет кілікті. Азаматтардың %здері 
тү сір гені бар, к%шедегі бақылау 
ка мераларына жазылғаны бар – 
мұның барлығы қаңтар оқи ға сы-
ның хронологиясын түзуге айтар-
лықтай мүмкіндік бермек. 2рине, 

оқиғаның %рбу барысы ырықтан 
шық қан сәттерде адам құқы бұзы-
лып, халықты тәртіпке шақыру 
үшін немесе тарату үшін құқық 
қор ғаушылар тарапынан адам 
%лтірмейтін арнайы құралдар мен 
техникалар пайдаланылғанын 
жоққа шығаруға болмайды. 

Сонымен, б2лік кезінде к�з ж�м)андар жайлы ресми дерек шы�ты. Мәйітханалар)а бар    -
лы)ы 225 адам әкелінген екен. 

Одан б�лек, 4 353 адам жара�ат ал)ан. Оларды� 19 полиция �ызметкері �аза бол)ан, 
3 393-і жара�ат ал)ан. Ал �ал )ан    дары ны� ара сында содыр, бейбіт азаматтар �анша екені 
белгісіз. #андай баптармен іс �оз)алып жатыр? Асыра сілтеу болып жат�ан жо� па? Оны билік 
б2гінге дейін ашып, аны�    тап айтпай отыр.
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РЕВАКЦИНАЦИЯ: 
ЖАҢА ЕКПЕГЕ ДАЙЫНБЫЗ БА?

Еліміз ковид ��рсауына ілікті. Т2ркістан облысы )ана «сары айма�та». #ал)ан ��ірлер т2гел 
«�ызыл айма�та». Кешелі бері 11 мы�нан аса адам вирус ж��тырды. Індетті� таралуына вак-
цинация )ана тойтарыс бере алатынын ескерсек, халы� жаппай вакцинамен «�арулан)анша» 
та)ы біраз уа�ыт �ажет. Ревакцинация �алай ж2ргізіліп жатыр? Екпе салдыру 2шін Бішкек пен 
Ташкентке неге сабылып жатыр? Олар отанды� медицина)а сенбей ме, әлде елде екпе 
жетіспей отыр ма?
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«Атамекен» 	лтты� кәсіп-
керлер палатасы прези-
диумы ны� т�ра�асы Тимур 
�	лыбаев �ызметінен кетті.

Бұл жайында палата сайты 
Тимур Құлыбаевтың үндеуін жа-
риялады.

«Мен бүгіннен бастап «Атаме-
кен» ұлттық кәсіпкерлер палата-

сы т"ралқасының сайланған 
т"рағасы "кілеттігін доғаруды 
ұйғардым.

С ъ е з д  д е л е г а т т а р ы  м е н 
т"ралқа мүшелеріне маған сенім 
білдіргені үшін алғыс айтамын. 
Ұлттық кәсіпкерлер палатасының 
жоғары бақылау органын сегіз 
жыл бойы  басқару мен үшін 

үлкен құрмет пен жауапкершілік 
болды.

Қатардағы сарапшылардан 
бастап аудандық филиалдардың 
басшыларына дейін «Атамекен» 
ұжымына бірлескен нәтижелі 
жұмыс үшін айрықша риза-
шылығымды білдіремін», – деді 
Тимур Құлыбаев.

Сондай-ақ ол үндеуінде «Ата-
мекен» ұлттық кәсіпкерлер пала-
тасы ның азды-к"пті жетістігіне 
де тоқталып, палатаның алдағы 
жұмысына сәттілік тіледі.

Тимур Құлыбаев 2010 жылдың 
сәуір айында «Атамекен одағы» 
Қазақстан ұлттық экономикалық 
палатасының президиум т"-
рағасы (ҰЭП) болып сайланған 
болатын.

Бұған дейін алпауыт ұлттық 
компаниялардың басшылары 
қызметтен кеткенін хабарлаған 
болатынбыз.

Ж. НҰРЛАН

Құлыбаев 
«Атамекеннен» кетті

Республикалы� бюджет-
ті� ат�арылуын ба�ылау 
ж�ніндегі есеп комитеті 
«�азМ	найГаз» ж	мысын-
да�ы за�б	зушылы�тарды 
аны�та�ан. 

«ҚазМұнайГаз» ҰК» АҚ және 
оның жекелеген ведом стволық 
ұйымдарының активтерін басқару 
тиімділігіне қа тысты 2021 жыл-
дың мамырында аудит жүр-
гізілген.

Аудит барысында Еңбек 
заңнамасының кемшіліктері 
анықталып отыр. Бұл 16 сағат 
к"леміндегі жұмыс уақыты есебі-
мен бір уақытта бірнеше бас-
шылық лауазымдарды біріктіруге 
мүмкіндік беретіні атап "тілді.

«Басқарма т"рағасының 
орынбасары (қашықтан) қызметі 
еншілес ұйымның бас директоры 
лауазымымен біріктірілген», – 
делінген хабарламада.

Сондай-ақ «Нысандарды салу 
ж"ніндегі серіктестік» корпора-
тивтік қоры Түркістан об лысын-
дағы амфитеатр құры лысына 
б"лінген 307 миллион 938 мың 
теңге ден үнемделген қара жатты 
қайтармағаны анықталды.

Соталды арыздан кейін кор-
поративтік қор «Қаз Мұнай-
Газдың» есеп айырысу шотына 
к"рсетілген ақша сомасын 
қайтарғаны хабарланды.

Г.БЕКЗАТ

«ҚазМұнайГаздан» «қателік» 
тапты

Сенаторлар отырыстың 
күн тәртібін бекітті

Сенат Спикері Мәулен (шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата бюросыны� отыры-
сы �тті. Онда 2022 жыл�ы 20 �а�тарда �тетін 
Сенат отырысыны� к*н тәртібі бекітілді.

Алдағы палата отырысында депутаттар Мем-
лекет басшысының Жарлығымен сенатор болып 
тағайындалған Бейбіт Исабаевты Сенаттың 
тұрақты комитетінің құрамына сайлау мәселесін 
қарайды.

Сонымен қатар Сенат отырысында «Заттар мен 
материалдардың құрамы мен қасиеттерінің стан-
дартты үлгілерін жасау және қолдану ж"ніндегі 
ынтымақтастық туралы келісімді ратификациялау 
туралы» заң жобасы қаралады.

Бұл келісім сауда-экономикалық, ғылыми-
техникалық және ынтымақтастықтың "зге де 

салаларындағы техникалық кедергілерді жоюды, 
сондай-ақ заттар мен материалдардың стандартты 
үлгілеріне мемлекеттің қажеттілігін қамтамасыз 
етуді к"здейді.

Сондай-ақ бюро отырысы кезінде Мәжілістен 
келіп түскен «Қазақстан Республикасының халық-
аралық шарттары туралы» Қазақстан Респуб-
ликасының заңына "згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» және «Қазақстан Республикасының 
Үкіметі мен Америка Құрама Штаттарының 
Үкіметі арасындағы халықаралық салық тәртібін 
жетілдіру туралы келісімді ратификациялау тура-
лы» заң жобалары жұмыс үшін тиісті комитеттер-
ге б"лініп берілді.

Ж.НҰРЛАН

Шығыстағы бүліктің 
шығыны анықталды

«Қазақстан халқына» қоғам-
дық әлеуметтік қорын құруды ел 
Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев биылғы 11 қаңтарда 
Мәжіліс отырысында с"йлеген 
с"зінде тапсырған болатын.

Қор денсаулық сақтау, білім 
беру және әлеуметтік қолдау 
салаларындағы нақты проблема-
лармен айналысатын болады.

Мемлекет басшысы атап 
"ткендей, қорда жиналған 
қаражат сирек кездесетін ауруға 
шалдыққан балаларға к"мек 
к"рсетуге, қала, аудан, кент, 
ауылдарда балаларға арналған 
спорт нысандарын салуға, да-
рынды балаларға қолдау к"р-
сетуге және басқа да әлеуметтік 
мақсаттарға бағытталады. 

Г. БЕК

Депутаттар біркүндік 
жалақысын аударды

Сенат пен Мәжіліс депутаттары Мемлекет басшысы 
�асым-Жомарт То�аевты� «�аза�стан хал�ына» �о�амды� 
әлеуметтік �орын �	ру туралы бастамасын �олдап, бірк*ндік 
жала�ысын осы �ор�а аударды.

Полицейлер қаладағы құ-
қық тық тәртіпті қорғап, жаппай 
заңсыздыққа қарсы шықты. 
Тер рористік шабуылдардың жо-

лын кесу және меморгандардың 
әкімшілік ғимараттарына жасал-
ған қарулы шабуылдарға тойта-
рыс беруі нәтижесінде 128 поли-

ция қызметкері мен Ұлттық 
ұлан ның 19 әскери қызметшісі 
жарақат алды.

Сондай-ақ облыс бойынша 
заңсыз іс-әрекеттер нәтижесінде 
26 бірлік қызметтік авток"лік 
зақымданып, жарамсыз болып 
қалған.  

Hскемен және Семей қалала-
рының орталық алаңдарына 
бар лығы 5 мыңнан астам адам 
жиналған. Құқық қорғау орган-
дарының үндеулері мен түсіндіру 
жұмыстарына қарамастан, 
лаңкестер әкімшілік ғимарат-
тарға ғана емес, сонымен қатар 
жолда кездескен мүлік пен 
авток"лікке де шабуыл жасапты. 
Шабуыл мақсатында олардың 
заңсыз сақталған атыс қаруын, 
ұрып-соғу және жаншып-кесу 
заттарын пайдаланғаны айтыл-
ды. Пиротехникалық және 
қолдан жасалған тұтану қос-
палары қолданылған. 

Ерік ЕРДЕНОВ

Биыл�ы жыл басында�ы жаппай бейберекетсіздік ба-
рысында Ш�О-да 150-ге жуы� полицей мен әскери 
�ызметші жаралан�ан. Polisia.kz порталыны� хабарла-
уынша, б*лік шілерді� жолын кесуге 	мтыл�ан полицейлер 
мен әскери лерге д*ркін-д*ркін шабуыл жасап, 	рып-
со��ан. 

Ма��ыстау облысында�ы 
Форт-Шевченко �аласыны� 
әкімі  к�лікті  мас к*йде 
ж*ргізгені *шін жауапкер-
шілікке тартылды. Шенеунік-
ті 15 тәулікке �амау�а алу 
туралы сот *кімі шы��ан. 

Jкімді 4 қаңтар күні сағат 
11-лер шамасында «Ақтау – 
Форт-Шевченко» тасжолында 
Toyota Camry к"лігімен келе 
жатқанда полицейлер тоқтатқан. 
Шалқыбай Jзірбаевқа меди-
циналық сараптама жасалып, 
«алкогольдік масаң күйі жеңіл 
дәрежеде» деген қорытынды 
шығыпты. Осы оқиға бойынша 
түсірілген видео әлеуметтік 
желіде де талқыға түскенін біле-
міз. К"пшілік әкімнің ерсі қы-
лы ғын сынап тастады. Сот оты-
рысында ол "з кінәсін мойын-
дамаған екен. Тек сырқаттануына 
байланысты мойнын спиртпен 
с ы л а ғ а н ы н  а й т ы п ,  а қ т а -
лыпты.  

– Түпқараған аудандық со-
тында Форт-Шевченко қаласы-
ның әкімі Jзірбаев Шалқыбайға 
қ а т ы с т ы  Қ Р  J Қ Б т К - н і ң 
608-бабының 1-б"лігімен к"з-
делген әкімшілік іс қаралды. 
Дәрігер оның масаң күйін алко-
тест құралын пайдаланып 
анықтаған. Оған ҚР JҚБтК-нің 
608-бабының 1-б"лігімен кінәлі 

деп танылып, 15 тәулікке әкім-
шілік қамаққа алу және жеті 
жылға к"лік құралын басқару 
құқығынан айыру түріндегі 
әкімшілік жазасы қолданыл-
ды, – деді Түпқараған аудандық 
сотының т"рағасы Едіге Беге-
нов.

Мадияр Т�ЛЕУ

Қала әкімі қамалды

9�К Шекара �ызметіні� 
Жамбыл облысы бойынша 
департаменті мемлекеттік 
шекарадан екі ша�ырым 
жерден атыс �аруы жасырыл-
�ан орынды тапты, – деп ха-
барлады 9�К баспас�з �ыз-
меті.

Жасырын жерден 4 тапанша 
мен 6 бірлік ойық және тегіс 
ұңғылы қару түрлері алынды.

Аталған факті бойынша тер-
геу амалдары жүргізіліп жатыр.

14 қаңтарда «Қордай» (авто-
к"ліктік) "ткізу пунктінде жеңіл 
авток"лікпен келе жатқан Қыр-
ғыз елінің азаматы ұсталды. Тек-
серу кезінде к"ліктің жүк б"лі-
гінен 50 дана литерлік м"р, 4 

дана шетелдік паспорт пен 20 
дана банк картасы табылды.

Ұсталған азамат Қордай ау-

даны бойынша АІІБ-ға тапсы-
рылды.

М.ХАҚНАЗАР

Атыс қаруы 
жасырылған орын
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РЕВАКЦИНАЦИЯ: 
ЖАҢА ЕКПЕГЕ ДАЙЫНБЫЗ БА?

Наима НҰРӘЛІ

ҚОСЫМША 6,5 МИЛЛИОН 
ДОЗА САТЫП АЛЫНАДЫ

Қазір елімізде аурудың күрт �сімі бай-
қа лып, тәулігіне 2 мыңға дейін жаңа жағ-
дай тіркеліп отыр. Бір күн бұрын 13 мың-
нан аса адамнан анықталған. Соның 
ішін де елордадағы эпидахуал қиын. Бір 
күн де Нұр-Сұлтан қаласында 4 639 адам 
дерт жұқтырған. 

Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғи-
ният елімізде халықты вакцинациялау 
жә не қайта вакцинациялау үшін шамамен 
6,5 млн дозаны қосымша сатып алу 
бойын ша жұмыс жүргізіліп жатқанын ха-
бар лаған. «Бүгінде 14 мыңнан астам ин-
фек циялық т�сек-орында медициналық 
к� мек к�рсетіп отыр. 3 000-нан астам 
нау қас ем алуда. Ал елімізде қосымша 50 
мың  ға дейін т�сек-орынды ашуға дайын-
дық бар», – деді Ажар Ғиният. 

Елімізде жас�спірімдерді, жүкті және 
ба  ла емізетін әйелдерді вакцинамен қам ту 
үшін министрлік Pfi zer компа ния сы ның 
Comirnaty вакцинасының 4 млн 230 мың 
дозасын сатып алған. Бүгінде 600 мыңға 
жуық адам ревакцинациядан �тті. Вак-
цина алғаннан кейін 6 ай сайын ревак ци-
нация жүргізілуі керек. Бұл жаңа шық қан 

штамдарға иммунитетті әрдайым к� теріп 
отыруға мүмкіндік береді. :йткені қазір 
коронавирус түсін �згертіп жатыр, сол 
үшін жаңа штамдарға ағзаның имму ни-
тетін қалыптастыру үшін ревакцинация 
жа саудың маңызы зор. 

Қазір вакцинациялау 16-18 жастағы 
жа  с�спірімнен басталған. Ол тегін жүр гі-
зі леді. Республика бойынша 2 000 115 
адам ды коронавирусқа қарсы Рfi zer вак-
ци насымен егу жоспарланған. COVID-19 
ауруының алдын алу мақсатында 12 жас-
тан бастап және одан үлкен жас�спірімдер, 
жүкті әйелдер (16-37 апта аралығында) 
жә не бала емізетін аналар (босанғаннан 
кейін 42 күннен бастап) Рfi zer вакцинасын 
салдырып жатыр. Жас�спірімдерді, жүкті 
әйелдерді және бала емізетін аналарды 
вак цинациялау бойынша ақпаратқа сәй-
кес, Pfi zer вакцинасының І компонентін 
353 537 жас�спірім, 24 255 жүкті әйел, 
61 700 бала емізетін әйел қабылдады. Вак-
ци  наның ІІ компонентін 182 257 жа с�с пі-
рім, 11 886 жүкті әйел, 31 853 бала емі зе тін 
әйел салдырған. Жалпы, Қазақстанда 
коро навирус инфекциясына қарсы вак ци-
наның І компонентін 9 062 324 адам, ІІ 
ком    понентін 8 620 751 адам алды.

Сонымен қатар елімізде 60 жастан ас-
қан адамдар Pfi zer вакцинасымен ревак-
ци нациядан �те алады. Бұл туралы мемле-

«БОЛАШАҚТЫҚТАРДЫҢ» 
ҚОЛЫ PFIZER-ге 

ЖЕТТІ
Елімізде Дүниежүзілік денсаулық сақ-

тау ұйымы мақұлдаған екпені алуға қа тыс-
ты мәселе туындаған. Бұған дейін бір ғана 
қы тайлық Sinopharm халыққа қолжетімді 
еді. Алайда қазір ол жоқтың қасы. Былтыр 
халықаралық ұйымның тіркеуінен �ткен 
Pfizer вакцинасын ақылы негізде алуға 
болатыны айтылған болатын. Алайда 
оның қашан салына бастайтыны әлі күнге 
дейін белгісіз. Салдарынан қаңтар айында 
оқуға аттанатын «Болашақ» бағдар ла ма-
сы ның студенттері к�рші қырғыз елі мен 
:збекстанға барып екпе салдыруға мәжбүр 
болды. Биыл 878 үміткерге «Болашақ» 
халықаралық стипендиясы тағайындалған. 
Біздің елге кештетіп жеткізілген екпеге 
Қырғыз Республикасы мен :збекстан 
бізден бұрын қол жеткізген. Бізге былтыр 
жыл соңында ғана Comirnaty Pfi zer/BioN-
Tech вакцинасының 4 миллион дозасы 
жеткізілді. АҚШ-тағы сабағына асығып 
отырған студенттер :збекстан мен Қырғыз 
Рес публикасынан екпе алып келген. Ек-
пенің екінші дозасын осы айдың 18-19-на 
алуы керек. Бұл мәселені бұған дейін де 
к�тергенбіз. 

Жақында Білім және ғылым министр-
лі гінің �тініші бойынша коронавирус ин-
фекциясының пайда болуы мен та ралуына 
жол бермеу ж�ніндегі ведомс твоара лық 
комиссияның отырысында қаралып, мә-
селе оң шешімін тапты. Нәтижесінде, 
«Болашақ» бағдарламасының стипен-

РЕВАКЦИНАЦИЯДАН 
�ТСЕ ДЕ, 

ВИРУС ЖҰҒАДЫ
Кез келген жастағы адам сырқаттануы 

мүм кін бұл вирустық ауру адам �мірі мен 
ден саулығына үлкен қауіп т�ндіреді. Сол 
се бепті олардың алдын алу маңызды. Бұл 
рет те вакцина әзірлеуші ғалымдардың бі-
рі, профессор Леспек Құттымбетов «ау ру-
дан құтыламыз десек, әр 6 ай сайын вак-
цина салдырып отыруымыз қажет, індеттің 
бе тін тек белсенді вакциналау шарасы 
қай тара алады» деп отыр.

«Ревакцинация жасаған адам аурудан 
то лық қорғанады. Kрине, иммундық 
жүйе  сі дұрыс болса ғана. Кейбір адамдарда 
бас  қа хроникалық аурулардың салдарынан 
им мундық жүйесі осал болады да, кез кел-
ген вакцинаға қажетті деңгейде жауап бере 
алмайды. Вирус жиі �згеретіндіктен, амал 
жоқ, вакцина салып, иммунитетті қа жет-
ті деңгейде ұстап отыру керек», – дей ді 
Л.Құттымбетов.

Азаматтар ревакцинациядан �тсе де 
ауы рып қалуы мүмкін. Себебі әр адамның 
им мунитет жүйесі әртүрлі. Сонымен, 
«омик рон» штамы «дельтаға» қарағанда 
аса қауіпті емес, бірақ вакцина салдыр ма-
ғандар үшін үлкен қатер т�ндіреді. Бүгінде 
әлем бойынша 90-нан аса мемлекет хал-
қы ның әлі 40 пайызын толық егіп үлгер-
меген. Африкадағы вакциналау деңгейі 
тіпті т�мен. Қара құрлықта тұратын адам-
дардың 85%-тен астамы бірінші дозаны 
сал дырмаған. Ковид жұқтырып, ауруха-
наға түсіп жатқандардың басым б�лігі – 

Еліміз ковид �рсауына ілікті. Т�ркістан облысы �ана «сары айма�та». 
�ал�ан ��ірлер т�гел «�ызыл айма�та». Кешелі бері 11 мы�нан аса адам 
вирус ж�тырды. Індетті� таралуына вакцинация �ана тойтарыс бере 
алатынын ескерсек, халы� жаппай вакцинамен «�арулан�анша» та�ы біраз 
уа�ыт �ажет. Ревакцинация �алай ж�ргізіліп жатыр? Екпе салдыру �шін 
Бішкек пен Ташкентке неге сабылып жатыр? Олар отанды� медицина�а 
сен бей ме, әлде елде екпе жетіспей отыр  ма?

кет тің бас санитар дәрігері Ерлан Қиясов-
тың жаңа қаулысында жазылған. Құжатқа 
сай жасы 60-тан асқан азаматтарға да ре-
вакцинация кезінде екпенің осы түрін 
таң дауға рұқсат етілген. COVID-19-ға 
қар  сы ревакцинацияны елдің әрбір азама-
ты жасата алады. Қазақстанда тұрып жат-
қанына үш айдан асқан шетелдіктердің де 
екпені алуына мүмкіндігі бар. Ревак ци-
нацияға екпенің алғашқы курсын алға-
нына 6 ай �ткен азаматтар жүгіне алады. 
Алай да ревакцинация вакцинацияға қар-
сы к�рсетілімдері жоқ адамдарға ғана 
рұқ сат етіледі. Pfizer тек медициналық 
ме ке мелерде қолжетімді, оны сауда орта-
лық тарындағы вакцинация пункттерінен 
алу мүмкін емес.

Вакцинаның екі компонентін, оған 
қо са үшінші дозаны салдыру корона вирус-
ты жұқтырудан 68,8 пайызға, ал індеттің 
ауыр формада �туінен 98 пайызға қор ғай-
ды. Италияның денсаулық сақтау инс ти-
ту ты мамандарының мәлімдемесі – осы. 
Ай та кеткен ж�н, қазір елде «омикрон» 
ба  сым штамға айналды. Деректердің 80 
пайы  зы осы мутациямен байланысты. 
Нау    қастардың дені – 20 мен 29 жас ара лы-
ғындағы азаматтар. Жасы 80-нен ас қан дар 
арасында вирус жұқтыру оқиғалары аз. 
Сарапшылар мұны қарттар арасында вак-
ци налаудың жоғары деңгейімен түсін діріп 
отыр. «Омикрон» штамының ерекшелігі – 
«дельта» штамынан таралу жылдам ды ғын-
да. Жоғары тыныс жолдарында «омикрон» 
шта мы «дельта» штамына қарағанда 70 есе 
жыл дам к�бейеді. «Омикрон» штамы әл-
сіз дік немесе шаршау, дене температурасы-
ның 38 градусқа немесе одан жоғары к�-
терілуі, бас ауруы, тәбеттің т�мендеуі, 
ж� тел сияқты белгілермен сипатталады.

НЕСИЕ 
«АСТЫНДА ҚАЛҒАН» 
ЗЕЙНЕТКЕР

Ал�ан несиесін �тей алмай, �арыз�а белшесінен бат-
�ан дар б�гінде к�п кездеседі. Мны� барлы�ы �аржылы� 
сауатсызды�тан туындайтыны белгілі. Жуырда «Nur Otan» 
партиясыны� А�мола облысты� филиалыны� �о�амды� 
�абылдауына келген зейнеткер 6 бірдей несие алып, оны 
т�лей алмай отыр�анын айтып, к�мек срады.

Ақмола облысы Kділет департа мен тінің жетекшісі Болат 
Мұқанов зей неткермен кездесу барысында оған заң тұрғысынан 
кеңес беріп, қол дау танытты. Ал зейнеткер несиені �теу ге 
зейнетақысы түгел кететінін ал ға тартып, ай сайынғы т�лемді 
азайту бойынша қолдау сұрады. Болат :мір жанұлы осы бағытта 
зейнеткерге к� мек к�рсететінін жеткізді. Себебі зей неткерді 
түгел зейнетақысынан айыру заңға қайшы. 

Атқарған қызметі үшін ақысын ала алмай жүргендер де 
партиядан қол дау сұрады. Мәселен, к�кшетаулық аза мат 
қоғамдық қабылдауға жазы лып, арнайы шарт жасасқан азамат-
тың қайтыс болғанын, сондықтан ауы зекі тілде ақысын береміз 
дегенге се ніп, алданғанын алға тартты. Kри не, �тініш берушіге 
заң жүзінде ақы сын алып беру қиынға соғатыны анық. Десек 
те, аңғалдық танытқан аза  матқа барынша қолдау к�рсетіле тіні 
айтылды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Қарабұлақ ауылында Сайрам ауданы ның 
зиялы қауым �кілдерімен және тұр ғын дарымен 
кездесуде �ңір басшысы сай  рамдықтардың 
ұсыныстары мен тілек терін тыңдады. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың тапсырмасымен 
батыс және оң түстік облыстарды дамыту 
жоспары әзір ленетінін, бұл бастама ел әлеуетін 
к� теруге оң серпін беретінін атап �тті. 

Сонымен бірге т�тенше жағдай кезінде бір-
лігі мен тыныштығын сақтаған Түр кі стан жұрт-
шылығының отаншылдығына ри зашылығын 
білдіріп, мұның бәрі жер гілікті әкімдіктер мен 
қоғам мүшелерінің, ха лықтың арасындағы 
байланыстың жақ сы дәрежеде екенін жеткізді. 

– :ңір тұрғындарының ауызбіршілігі мен 
 тәртіп сақшыларының, әкімдіктердің, қоғам 
белсенділері мен зиялы қауым және ерік ті 
жастардың бірлесе атқарған жұмысы нә-
тижесінде облысымызда бұзақылық оқи ғалары 
тіркелген жоқ. Бейбіт митинг тер болды, бәріне 
жедел түсіндіру жұмысы жүр гізіліп, диалог ор-
натылды. Нәтиже сін де, облысымыздан т�тен-
ше жағдай ре жимі алынып тасталды. Кабинетте 
оты ра берсең, халықпен кездесіп тұрмасаң 
қо  ғам дағы кейбір мәселелерді білмей қалуың 
мүмкін. Сондықтан пандемия қол ды байласа 
да, аудан, қалаларға са парым  да міндетті түрде 

арда герлермен, зия лы қауыммен  кездесемін. 
Кездесуге кә сіпкерлерді, жастарды, қоғам бел-
сен  ді лерін, жалпы айтары бар тұрғындарды да 
қосып отырмыз. С�йлесейік, бір-бірімізді тың-
дайық, елдің мәселесін бірлесе ше шейік деген 
ойы мыз бар. Еркін пікір ал ма сып, сұрақ-
тарыңыз ға жауап беруге дайын мын, – деген 
әкім сайрамдықтардың игі істерін жоғары ба-
ғалады. 

– Тұрғындары тығыз орналасқан Сай рам да 
әркім �з тірлігімен айналысып жа тыр. Қолы 
бос жүрген адам жоқ. :зінің ауы лында, қора-

сында, бақшасында жұ мыс істеп жүр. Бірлігін 
сақтап, тәр тіп сіз дік терге қатыспады. :йткені 
жұмысы бар. Екін шіден, Сайрам ауданында 
«Парасат» пікір талас клубы жұмыс істейді. 
Клубтың к�ш пелі отырыстары әр ауылда �тіп, 
ке лелі мәселелер талқыланады. Біразы сол ме-
зетте шешіліп жатады. Ең бастысы, би лік пен 
халық арасындағы диалог алаңы бар. Сайрам 
ауданының тәжірибесін бар лық аудан, қала 
қолдануымыз керек. Кәсіп керлікті дамытуда 
да үлгі тұтар істері мол. Жоғарыда айтқанымдай, 
бізде халық пен билік арасында байланыс 
жақсы. Бірақ әлі де тереңдете түсуіміз керек. 
Kр әкім �зі басқаратын аумақтың пробле ма сын, 
жай-күйін жақсы білетін болса, �з жұ мысын 
дұрыс атқарса, тұрғындармен ашық диалог 
орната алады. Мемлекет бас шысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Үкі метке, әкімдіктерге елдің 
әлеуетін к�теру ге бағытталған тапсырмалар 
берді. Қым бат шылықты тоқтатып, бағаны 
тұрақ  тан дыру, жұмыссыздықпен күрес, қоғам-
мен бай ланысты нығайту және �зге де сала лар-
да жақсы бетбұрыстар болады және осы бағытта 
жұмысты күшейтеміз. Сіздер дің ұсыныстарыңыз 
бен пікірлеріңіз на зарға алынады, – деді 
:.Ш�кеев. 

Кездесуде ардагерлер мен зиялы қауым, 
жастар, жергілікті тұрғындар қо ғам дағы түрлі 
мә селені қаузап, ұсыныс та рын жет кізді. Об-
лыстық Ардагерлер кеңе  сінің т�ра ғасы Жеңіс-
бек Мәулен құлов  пен ел аға лары да келелі ой 
қоз ғады. Елдің бір лігінен асқан құндылық жоқ 
еке нін ай тып, Президенттің бастамаларын қол-
дай тын дарын жеткізді. 

Облыс әкімі жұмыс сапарында Сайрам ау-
дандық «Жастар ресурстық орталығы» жанынан 
құрылған Еріктілер мектебі �кіл дерімен кез-
десті. Мұнда 80-ге жуық во лонтер тұрақты түрде 
қайырымдылық іс-шарасымен айналысады. 
Жастардың бас тамасын оң бағалаған әкім 
олардың жұ мысына сәттілік тіледі. 

Жұмыс сапарында :мірзақ Ш�кеев Қасым-
бек датқа елді мекеніндегі MEDICAL PARK-E 
медициналық орталығының жұмысымен 
танысты. 2020 жылы ашылған орталықта  білікті 
дәрігерлер елге медици на лық к�мек к�рсетіп 
отыр. Сонымен бір ге �ңір басшысы аграрлық 
техникалық кол ледждің шеберханасын аралап 
к�рді. Мұнда ауыл шаруашылығы саласының 
мамандары даярланып, елге қызмет етіп келеді. 

!білмансұр ЖАСАН
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САЙРАМНЫҢ ТӘЖІРИБЕСІ БӨЛЕК

Т�ркістан облысы Сайрам ауданында «Парасат» пікірталас клубы жмыс істейді. 
клубта жергілікті басшылар мен халы� тра�ты т�рде кездесіп, е� �зекті пробле-
маларды тал�ылайды. «Nur Otan» партиясы Т�ркістан облысты� филиалыны� 
т�ра�асы, облыс әкімі 7мірза� Ш�кеев Сайрам ауданына бар�ан жмыс сапарында 
осы тәжірибені барлы� аудан, �алада ж�зеге асыруды тапсырды. 

диаттарды ДДҰ мақұлдаған екпемен вак-
цинациялауға рұқсат берілді.

«Аустралияға, Канадаға, Жаңа Зе лан-
дия  ға, АҚШ-қа және Жапонияға оқуға 
не месе тағылымдамадан �туге баратын 
«Бо  лашақ» стипендиаттарының оқу лары-
на кедергі келтірмеу үшін Денсаулық сақ-
тау министрлігіне ДДҰ мақұлдаған вак-
цинаны беру мүмкіндігін қарау туралы хат 
жол дадық. Аталған елдердің аумағына кіру 
үшін ДДҰ мақұлдаған препараттардың екі 
доза сымен толық вакцинациялау қажет 
екенін атап �ткен ж�н. Ұсынысымыз 
мақұл да нып, BIBP/Sinopharm вакцинасын 
алуға рұқсат берілді», – деді Білім және 
ғы лым вице-министрі Қуаныш Ерғалиев.

пре парат алмағандар. Жағдай осылай 
жал ғаса берсе, «омикроннан» да қауіпті 
жаңа штамм таралуы мүмкін.

Қазір коронавирус салдарынан ап та-
сы на 50 мың науқас к�з жұмып жатыр. 
Бұл – сұмдық к�рсеткіш. 36 елде вакцина 
салдырғандардың үлесі халық санының 10 
пайызына да жетпейді. Қорытындысында, 
ұдайы мутацияға ұшырағыш кеселге той-
тарыс беруде вакцинация бірінші амал 
бол са, кейінгі амал – карантин тәртібін 
қатаң сақтау. Бұл – жаманат індетке қарсы 
жұмылған жұмыр жердің жалпы ұстанымы. 
Себебі жоғарыдағы дерек жаһандық пан-
демиямен күресте ұлы жеңістің ауылы 
әзір ге алыс екенін к�рсеткендей.

Вакцинаның екі компонентін, оған қо са үшінші дозаны 
салдыру корона вирус ты жұқтырудан 68,8 пайызға, ал 
індеттің ауыр формада �туінен 98 пайызға қор ғай ды. 

Италияның денсаулық сақтау инс ти ту ты мамандарының 
мәлімдемесі – осы. Ай та кеткен ж�н, қазір елде «омикрон» 

ба  сым штамға айналды. Деректердің 80 пайы  зы осы 
мутациямен байланысты. Нау    қастардың дені – 20 мен 29 

жас ара лы ғындағы азаматтар. Жасы 80-нен ас қан дар 
арасында вирус жұқтыру оқиғалары аз.



Саясаттануда «бір таырыпты� 
саясаткері» деген ��ым бар. Б�л 
��ым �ділет экс-министрі Марат 
Бекетаевты� ызметін сипаттаса 
керек. Ол Статимен шайасан ми-
нистр ретінде ел есінде алды. «Со-
ны же�се, миссиясын аятап, ыз-
метінен кетер» десті саясаттану шы-
лар. Дәп солай болды. 'ткен жыл 
со�ында Бекетаев командасы 
Стати ді же�генін жариялады. �рине, 
оны� білгір министр екенін, оны 
жа�а (кіметтен к)ргісі келетінін 
айтып, ор�ашта�ан сарапшылар 
табылды. Сонда Марат Баытжан�лы 
нендей жетістікке жетті, неге жете 
алмады? 

ҮКІМЕТТЕГІ ЕҢ ЖАСЫ �РІ 
«ЕҢ К�П ЖАСАҒАНЫ»

Кезінде М.Бекетаевқа журналистер 
«ең жас» деген айқындауышты жиі қоса-
тын. 2007 жылы ол Үкіметтегі ең жас вице-
министрге айналды: 29 жасында аса 
жауап ты қызметке тұрып, !ділет ми-
нистрі нің орынбасарына айналды. Ол 
кезде бұл ведомствоның құзыры күшті еді, 
тіпті соттардың үстінен қарайтын. Кейін 
биліктің сот тармағы Үкіметтен тәуелсіз 
құ рылымға айналды. Бірақ қазақстан дық-
тар ескі ғадетпен судьялар үстінен бәрібір 
осы органға шағымданып жүрді. Мысалы, 
2016 жылы !ділет министрлігінің екі шыл-
быр, бір тізгінін Бекетаев қолға алғанда 
бір топ оппозиция )кілі сот жүйесін ре-
фор малауға, судьяларды жауапқа тартуға 
қатысты ашықхатты адасып, соған жол-
дапты.

Forbes 2013 жылы 36 жасар !ділет вице-
министрі Марат Бекетаевты «жа һандық 
FTSE100 құрамындағы ең жас директор» 
деп атады: ол !ділет министрі нің 
орынбасары ретінде ENRC компа ниялар 

тобының директорлар кеңесіндегі Үкімет 
)кілі еді. The Times дерегінше, FTSE100 
жаһандық рейтингіне кіретін әлемдегі 
алпауыт компаниялардың (к) гілдір 
фишкалар) директорлар кеңесінде сол 
кезде мұндай жас мүше болмапты. Орташа 
жас әлем бойынша 57 жасты құраған. 

2016 жылғы 13 қыркүйекте сол кездегі 
Президент Н.Назарбаев «М.Бекетаев 
!ділет министрі болып тағайындалсын, 
ол Президент !кімшілігі Басшысының 
орынбасары қызметінен босатылсын» 
деген Жарлық шығарды. Осылайша, 39 
жасар Марат Бақытжанұлы Бақытжан 
Сағынтаев Үкіметіндегі ең жас министр-
лердің біріне айналды. Содан бері ол 
Министрлер кабинетінің үш отставкасын 
бастан )ткеріпті. 

Ал Мамин Үкіметінде Марат Бекетаев 
«ең к)п қызмет еткен» ми нистрге айналды: 
себебі Сағынтаев ко мандасындағы 
министрлердің к)бі 2019 жылғы 25 
ақпанда жасақталған жаңа Үкіметке 
кірмей қалды, кіргендері кейін отставкаға 
кетті. Тек темірқазық секілді Бекетаев қана 
тапжылмай отырды. Содан кейбір 
сарапшы оны тіпті «Қазақстанның 
басқарушылық элитасының )кілі» санай 
бастаған. Оның 2022 жылғы жаңа Үкіметке 
кіретініне сенімділер де болды.

Дегенмен әділет органындағы Бекетаев 
дәуірі аяқталды. Ол құзырлы ведомствоны 
2016 жылғы 13 қыркүйектен 2022 жылғы 
11 қаңтарға дейін, 1 947 күн басқарыпты. 
!рине, егер мерекелер мен демалыс күн-
дерін алып тастаса, 1 308 жұмыс күні шы-
ғады. Аз емес. Осы уақытта іргелі )згеріс-
тер, ірі реформалар жүргізуге болатын еді.

�ДІЛЕТТІҢ АРҒЫ ЖАҒЫ, 
БЕРГІ ЖАҒЫ...

Бекетаев «заманында» !ділет министр-
лігі жүзеге асырған жаңғыруларды жаман-
жақсы, жетістік-кемістік деп аражігін 
белгілеп, нақты ажырату қиын. Себебі 
те ріс жақтары да, оң тұстары да қатар, қа-

быса жүреді. Мысалы, ведомство Прези-
дент Қ.Тоқаевтың Ұлттық қоғамдық сенім 
кеңесінде жария еткен саяси ре фор-
маларын ілгерілетті: үш топтамасы үшін 
заң жобаларын әзірледі. Нәтижесінде, 
сайлау, саяси партиялар туралы ұлттық 
заңнама тұғырлы түрде )згерді. Атап 
айтқанда, 2020 жылы «Саяси партиялар 
туралы» заңға түзетулер жаңа партия құру 
үшін тіркеу талабын 40 мыңнан 20 мың 
адамға дейін екі есе т)мендетті. Сайлау 
арқылы партиялардың Мәжіліске )ту шегі 
7%-дан 5%-ға дейін кемітілді. Елде к)п-
партиялылық процесін одан ары дамыту, 
сондай-ақ мемлекеттік шешімдерді әзір-
леу мен қабылдау процесіне жаңа партия-
ларды, )зге саяси күштерді тарту үшін тың 
мүмкіндіктер, жаңа )рістер ашылды. 
Бұл – с)зсіз, позитив. 

Елдегі соны демократиялық бетбұрыс-
тарға шабыттанса керек, бастамашыл 
топтар екі жылдай бұрын бірден 9 пар-
тияны тіркеуге )тініш берген. !ділет ми-
нистрлігі сан алуан сылтау айтып, әртүрлі 
ж)нсіздік тауып, бұл істі сиырқұйым-
шақтандырып жіберді. Бүгінде елімізде 
бірде-бір жаңа партия тіркелмеген. Оп-
позициялық күштер заңды )рісте жұмыс 
істей алмай, к)леңкеге кетті, қоғам ішінде 
Үкімет пен әкімдердің әрекетсіздігіне 
деген ашу-ыза жабулы қазандай бұрқ-сарқ 
қайнады, наразы адамдар ақыры к)-
шелерге лап қойды. Бұл – с)зсіз, негатив. 

Бекетаев тұсында Жылжымайтын 
мүліктің мемлекеттік кадастрын құру жұ-
мысы серпін алды. Азаматтар 1 ғана 
)тініш пен жер теліміне құқығын тіркеуге 
мүмкіндік алды. Қызмет к)рсету мерзім-
дері қысқатылды, қазақстандықтардың 
осы іске жұмсайтын шығыны кеміді.

Сонымен бірге бұл саланың да былық-
қа батқаны әшкереленіп жатыр. Тер-
роризм мен күрес аясында 2017 жылғы 
7 қаңтарда «Халықтың к)ші-қоны 
туралы», «Тұрғын үй қатынастары туралы» 
заңдарына енгізілген )згертулер күшіне 
енді: олар пәтер иелерін )зіне ұзаққа кел-
ген қонақтарды немесе үйді жалға алған 
пәтершілерін тіркеуге міндеттеді. Елде 
тұрақты және уақытша тіркеу енгізілді. 
Содан бері бесжылдық артта қалды. 
Проблема шешілер емес. Себебі елімізде, 
әсіресе ауыл-аймақта к)птеген тұрғын үй 
тіркеуге қойылмаған. Тіпті, тіркелген-
дердің )зінің «мекенжай тіркелім коды» 
(РКА-код) дұрыс емесі анықталды: содан 
қазақстандықтар келген қонағын немесе 
жалдаған пәтершісін тіркей алмай, сан-
далып жүр. ХҚКО-лар мұның !ділет ор-
гандарының кінәсі екенін нұсқайды. Ал 
жергілікті !ділет департаменттері жүйедегі 
ақауларға сілтеме жасап, қылар қайраны 
жоғын ашық айтады. 

ЖСО-ЛАР БАССЫЗ КЕТКЕН Д�УІР
Бекетаев дәуірінде сот актілерін орын-

дату процесі түбегейлі )згерді. Бұрындары 

мемлекеттік приставтардың жетіспеуі 
кесірінен, әсіресе экономикалық бағыт-
тағы сот үкімдерінің басым к)пшілігі 
орын далмайтын. Приставтар орнына жеке 
сот орындаушылары институты енгізілді. 
Бұлар соттың әр үкіміне кәдімгідей тала-
сатын болды. 2019 жылы «Атқару )н-
дірісінің автоматтандырылған ақпараттық 
жүйе сі» іске қосылып, ол барлық банктің 
деректер базасымен интеграцияланды. 
Нәтижесінде, ЖСО-лар берешек азамат-
тардың қаржылық институттардағы қара-
жатына, есепшоттарына онлайн түрде, 
үйінде отырып-ақ бұғат қоя алатын болды. 
Сот актілерін орындау тиімділігі еселеп 
артты. Бұл – оң жағы. 

Сонымен бірге ЖСО-лар халықты қан 
қақсататын болды. Соттың бір шешімі 
бойынша бірнеше ЖСО айыпталушының 
банктік шоттары мен карталарына бұғат 
салатынды шығарды. Содан заңды немесе 
жеке тұлға біреуі бойынша есептескенімен, 
басқалары )з қызметіне негізсіз ақы талап 
етіп, бұғаттан босатпаған дерегі бар. Бұдан 
бұқара мен бизнес әбден ығыр болды, кей-
бірі «ызалы жүрек, долы қол» жағдайына 
жетті. ЖСО-лар делдалдармен ымырала-
сып, борышкерлерден тартып алған 
жылжымайтын мүлікті, құнды дүниелерді 
жарты бағасынан арзанға сатып, жаңа баю 
к)зін тапты. Бұл 2021 жылғы 20 қыркүйекте 
Алматыдағы қанды қырғынға әкеліп 
соқтырды: жан-жағына қарыз болған 
Игорь Дужнов үйін мәжбүрлеп алуға 
келген 5 адамды атып тастаған еді.

Айтпақшы, Бекетаев тұсында ендіріл-
ген жаңа тетікке сәйкес, енді ЖСО ғана 
емес, нотариустер де «Е-нотариат» ақ-
парат тық жүйесі арқылы атқару құжаты 
бойынша электронды форматта бұғаттап 
тастай алады.

!ділет министрлігінің мақтанышына 
айналған тағы бір жүйе – халыққа тегін 
заңгерлік к)мекке қатысты. Мемлекет 
кепілдендірген заңгерлік к)мек к)рсету 
сапасын арттыру үшін 2020 жылғы нау-
рыздан республика к)лемінде «Е-заң к)-
мегі» ақпараттық жүйесі енгізілді. Ад-
вокат тарды қайырымдылық к)мек к)р-
сетіп, ара-тұра ақшасы жоқ адамдарды да 
тегін қорғауға міндеттейтін батыстық Pro 
bono жүйесі )мірге жолдама алды. 

Алайда бұл тетік толыққанды жұмыс 
істемейді, адвокаттардың міндетті тегін 
к)мек к)рсетуін тиісті бақылау жоққа тән. 
Ал кепілдендірілген мемлекеттік заңгерлік 
к)мек аясында тағайындалған 1 мыңдай 
тегін адвокаттың жетіспейтіні байқалады. 
!сіресе, биылғы қасіретті қаңтардан кейін 
құқық қорғау және арнаулы органдар 
тәртіпсіздік пен радикалды топтардың 
шабуылдарына қатысқандарды мыңдап 
ұстай бастағанда тегін түгіл ақылы адво-
кат тар тапшылығының туындағаны 
айтылды. 

МИНИСТРЛІК ЕЛДІҢ ҚАНША 
ҚАРЖЫСЫН ҚОРҒАДЫ?

2021 жылғы 17 қарашада !ділет ми-
нистр лігі Қазақстан Статимен ұзақ жылғы 
шайқасында басты әрі маңызды жеңіске 

жеткенін жариялады. Бельгияның апел-
ляциялық соты $530 млн сомасында ар-
битраждық шешімді мойындаудан бас 
тартты және оны орындау талабын жойды. 
Бельгия соты Статилердің арбитраждық 
трибуналды және оның шешімін қараған 
Швеция соттарын алдады деген байламға 
келді. Жасы биыл 70-ке келген молдовалық 
бизнесмен Анатол және оның ұлы 
Габриель Статилер Қазақстаннан мил-
лион  дарды )ндірте алмайды. 

Жалпы алғанда, 2003-2020 жылдар 
аралығында !ділет министрлігі шетелдік 
арбитраждарда мемлекетіміздің мүддесін 
23,6 миллиард доллар к)лемінде қорғап 
қалыпты. Одан бертінде Стати сыртында, 
Gold Pool, World Wide Minerals, Alhambra 
бойынша мемлекет мүддесі 1,44 миллиард 
долларға қорғалған.

Алайда бүкіл әлем бойынша соттасуға, 
талап-арыздар енгізіп, қорғануға, ше-
телдік қымбат консультанттарды, ха-
лықаралық лицензиясы бар адвокаттарды, 
басқа да ақыл-кеңес беруші сала ма-
мандарын жалдауға қанша миллиард 
доллар шы ғындалғанын – жалпы есебін 
министрлік сол бойы жарияламады. 
Мысалы, қазақ стандық экономистер 
Статилермен ше телде соттасуға )те к)п 
ақша жұмсалғанын есептей келе !ділет 
министрлігін ары қарай шайқасудан бас 
тартуға шақырыпты. 

Бірақ Қазақстанның абыройын әбден 
бүлдірген Статилерді жеңу Марат Бекетаев 
үшін принципті іс болды. Ол )ткен жыл 
соңындағы Бельгия сотының тарихи 
шешімін т)л жеңісіндей қабылдады. 

«Біз Статилерге және олардың сыбай-
ластарына қарсы ұзақ жылғы күрестегі осы 
маңызды шешімді қуана қарсы алдық. Тек 
Статилер үшін ғана емес, сондай-ақ олар-
дың кәсіби кеңесшілері үшін де аталған 
шешімнің салмақты салдары болады! 
Статиге к)мектесетіндер мен дем бере-
тіндердің, соның ішінде Дэниел Чапмен 
мен оның америкалық Argentem Creek 
компаниялар тобының шегінерге жолы 
қалмады», – деп ұрандатты сол кездегі 
министр Марат Бекетаев.

Енді Статиден және басқа да Қазақ-
станмен соттасушылардан шығынды 
)ндіртіп алумен !ділет министрі Қанат 
Мусин айналысуы тиіс. 

Жаңа министрге сондай-ақ бассыз 
кеткен ЖСО-ларды тәртіпке келтіру, олар-
дың жауапкершілігін арттыру, бақылауды 
күшейту; жаңа партияларды тіркеуге жәр-
демдесіп, саяси наразылықтың к)шеден 
құқықтық )ріске к)шуіне ықпал ету; )мір-
лік қиын жағдайға және ауыр қаржы лық 
дағдарысқа киліккен азаматтарға, соның 
ішінде «қасіретті қаңтар» оқиғаларына 
қатысы бар қазақстандықтарға және ше-
телдіктерге тегін кешенді әлеуметтік заң-
герлік к)мек к)рсету сияқты жылдар бойы 
қордаланған мәселелерді шешуге тура 
келмек. Жалпы, атауында «әділет» деген 
асыл ұғым, басты құндылық бар министр-
лік бір тақырыппен шектелмей, )зіне 
жүктелген барлық салаға кешенді қарағаны 
ж)н.

Айхан ШӘРІП
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ҚОҒАМ

БЕКЕТАЕВ ТА КЕТТІ...

Сонымен, б*лік кезінде к)з 
ж�м�андар жайлы ресми 
дерек шыты. Мәйітхана лар �а 
барлы�ы 225 адам әке   лінген 
екен. Одан б) лек, 4 353 адам 
жараат ал �ан. Б�л цифр -
ларды� ішінде белгілісі, 19 
полиция ыз мет  кері аза 
бол�ан, 3 393-і жараат ал�ан. 
Ал ал�ан да рыны� арасында 
содыр, бей біт азаматтар 
анша еке ні белгісіз. 7андай 
бап тар мен іс оз�алып жатыр? 
Асы ра сілтеу болып жатан 
жо па? Оны билік б*гінге 
дейін ашып, анытап айтпай 
отыр.

ҚОСАҚ АРАСЫНДА 
КЕТКЕНДЕР К�П ЕМЕС ПЕ?

Қоғамды да алаңдатып отыр-
ғаны осы сұрақтар. Ендеше ақ-
қарасын ажырататын дүниелер )те 
к)п. Бұл қыруар шаруаны, табанды 
тергеуді, прокурорлық зерттеуді, 
одан қалды объективті сот ба ғасын 
талап етеді. !рине, ала са пыранға 
толы т)рт күнде оқиғаның қалай 
)рбігені туралы к)птеген мәлімет 
базалары,  ақпарат  к)здері , 
техникалық жазбалар жеткілікті. 
Азаматтардың )здері түсіргені бар, 
к)шедегі бақылау камераларына 
жазылғаны бар – мұның барлығы 
қаңтар оқиғасының хронология-
сын түзуге айтарлықтай мүмкіндік 
бермек. !рине, оқиғаның )рбу 
барысы ырықтан шыққан сәттерде 
адам құқы бұзылып, халықты 
тәртіпке шақыру үшін немесе 
тарату үшін құқық қорғаушылар 
тарапынан адам )лтірмейтін 
арнайы құралдар мен техникалар 
пайдаланылғанын жоққа шығаруға 
болмайды. Бірақ жағдай ушыққан 
сәтте жаппай тәртіпсіздіктердің 
соңы содырларға қарсы қақтығыс-
қа ұласты. Адам шығыны бұған 
дейінгіден к)бейе түсті. Бұл бүгінгі 
келтіріп отырған 225 адамның, со-
ның ішінде 19 тәртіп сақшы сының 
қазасына алып келді. Ендеше 
мұны жасаған кімдер? Содырлар 
ма, шерушілер ме, полиция ма? 

Оны анықтау — бүгін-ертең 
аяқтала қоятын оңай шаруа емес. 
Сон дық тан да тергеу барысында да 
адам құқықтарының сақталуын 
про курор лар қадағалауы қажет. 
!зірге аңғарып отырға нымыз, бұл 
іске Президенттің )зі тікелей 
араласуға мәжбүр болып отыр. 

Жағ дай ды ушықтырмауға, 
жазықсыз жандарды нақақ күй-
дірмеуге тап сырма берілген соң 
полиция қыз меткерлерінің заңға 
қайшы әре кеттеріне шағым түсіру 
үшін тәулік бойы жұмыс істейтін 
ІІМ fзіндік қауіпсіздік департа-
ментінің теле фондары, Министр-
дің блогы, «Ашық-алаң» фрон-
кеңселері, )ңір лік қауіпсіздік 
қыз меттері ха лыққа жария етілді. 
Оның тәртіп сақшыларының 
репрессивті ары нына қаншалықты 
тоқтау салғаны белгісіз. Бірақ 
желідегі желдей ескен жаманатты 
хабардан к)з сүрінеді, к)ңіл 
түңіледі. 

«Мені кеше сағат күндізгі 
12.00-ден кешкі 18.00-ге дейін қа-
лалық Полиция басқармасының 
ауласында орналасқан «Динамо» 
спортзалында бірнеше рет ұрып-
соқты. СОБР-дан бастап жай )тіп 
бара жатқан полиция қызметкер-
леріне дейін барлығы да ұрды. Ал 
ұсталғандарды бір-бірден алып 
кірген спортзалдың шомылатын 
б)лмесінде тіпті асқан қатыгез-
дікпен қатты соққыға жықты», – 
дейді шеруге қатысқан атыраулық 
Сергей Шутов.

 Сергейдің одан кейінгі әң-
гімесін тыңдасаң, т)бе шашың тік 
тұрады. 11 қаңтар күні үйінен алып 
кеткеннен оны тек 13-і күні кешке 
бір-ақ шығарған екен. Соққы 
тимеген жері қалмаған. «Динамо-
дағы» «тозақтан» жоқ дегенде 400 
адам )тті», – дейді ол. Соңында сот 
оны 2 күнге қамауға үкім шығарған 
екен.  Сондағысы ешқандай 
тәртіпсіздікке қатыспаған, тек 
4 қаңтар күні сағат түскі 15.00-ден 
17.00-ге дейін Исатай-Махамбет 
атындағы орталық алаңда тұрып, 
!нұран айтқанда қосылып, одан 
соң үйіне қайтып кеткен. Құдай 
сақтап, бұл оның аман қалғаны 
екен. Болмаса әлі күнге хабар-

ошар жоқ жоғалып кеткендер, 
ау ру ханадан операциядан шыққан 
бойдан тергеуге әкетіліп жатқан-
дары қаншама? Ал тергеудің 
қандай сипатта )тетіні ендігісі 
бел гілі болып отыр. Оны ауруха-
надан енді шыққан адам к)тере ала 
ма, алмай ма, белгісіз! Тіпті, Алма-
тының мәйітханасынан қолындағы 
кісені шешілмеген күйінде та был-
ған археолог Ерлан Жағыпаровтың 
)лімі жұртшылықты бір дүр сіл-
кіндірген оқиға болды.

«Мен барлығын кеш білдім. 
Оның 6 қаңтар күні кешкі сағат 
19.00-дердің кезінде орталық алаң-
ның маңынан жоғалып кеткенін, 
кейін мәйітханадан жүрегінен оқ 
тиген )лі күйінде табылғанын есті-
дім. Оның кім екенін анықтаған 
кезде ол қолындағы кісені де ше-
шілмеген күйінде мәйітхананың 
дәлізінде еденде жатыр екен. 
Үстінде азаптаған соққылардың 
іздері бар. Атқан адам кеудесіне 
тақап тұрып атқан. Бұл қалай 
болғаны? 1937 жылғы репрессия 
қайта басталғаны ма? Неге жа-
зықсыз адамды азаптап қана емес, 
атып )лтіреді? Кінәлілер жазасын 
алуы тиіс!», – дейді оның бауыры 
Нұрлан Жағыпаров.

Мұндай жаныңды түршік-
тіретін деректерді әлеуметтік же-
ліде к)птеп кездестіруге болады. 
Оның )зінде де, бұл – жария бо-
лып жатқандары. Ал айтылмай 
жатқандары қанша екенін құдай 

біледі. Ендеше полиция қызмет-
кер лері тарапынан мұндай )ш-
пенділік кімге не берері белгісіз? 
Халықты да ашындыра бергеннен 
ештеңе ұтпайтынымыз анық! 
Жалпы, онсыз да ушығып тұрған 
саяси-қоғамдық ахуалды асқын-
дыра берудің соңы тәуелсіздігімізге 
де қауіп әкелетінін ескергеніміз 
абзал.

ОБЪЕКТИВТІ 
ТЕРГЕУ ҚАЖЕТ

Негізі, Президенттің Бас про-
куратураға ұсталғандардың кі-
нәсінің қаншалықты екенін 
анықтап, ауыртпалығы жоқ болған 
жағдайда жазасын жұмсарту ту-
ралы тапсырма бергеніне, ІІМ-мен 
жиын )ткізгеніне қарап, күштік 
құрылымдар тарапынан жасалып 
жатқан шектен шығушы лықтан 
жақсы хабардар екенін аңғаруға 
болады. Содырлардың бетін қай-
тара алған күштік құры лымдар 
бей біт тұрғындарға да сол қарқын-
мен қырғидай тиіп жатқан сияқты.

Сондықтан  Алматыда болған 
оқиғаны тергеуді Ішкі істер 
министрлігінің құзыретінен алып, 
ведомствоаралық топқа тапсырған 
ж)н. Ол топқа тергеу объективті 
жүруі үшін қоғам )кілдерін де қосу 
қажет. Бұл тұста ішкі істер орган-
дары қызметкерлерінің қатты ке-
тіп жатқанының бір себебі – 
мұндағы әр бір қатысушының кі-
нәсін қысқа уақытта әрі дәл анық-

тау мақсатында жүзеге асырылып 
жатқан болуы мүмкін. fйткені 
қаза тапқан 225 адамның полиция 
қызметкерлерін қоспағанда бәрі-
нің бірдей ажалы күштік құрылым-
дардың оғынан болуы мүмкін бе? 
Терроршылардың да оғынан 
)лгендері бар. Тіпті, сол күні қа-
ланы тонауға шыққан мародер-
лердің де жолында кездескенді 
аямағаны ақиқат болар? Ендеше 
)згенің мүлкін тонап, елімізге 112 
млрд теңге залал кел тір ген тәр-
тіпсіздік ақтауға бол майтын бас-
сыздық. Сол себепті қаңтар қа-
сіреті қанша ауыр болса да, әділ 
т)релігі үшін әрбір қатысу шы 
тиісті жазасын алуы қажет. fйткені 
жаппай тәртіпсіздіктер болған 
уақыт Президенттің коммен дант-
тық сағат жариялаған күні бола-
тын. Оны халық та, әскерилер де 
сақ таған жоқ. Бұл мәселенің ушы-
ғуына әкелді. Ал мұндағы бүлдіріп-
қирату да, ұрлық та, мародерлік те, 
)ртеу де, ұрып-соғу да, ең ақыры 
адам )лтіру де – заңға қайшы қыл-
мыс! 

Расында да, оқиға )ткен т)рт 
күннің ішінде не болғаны, қалай 
болғаны, кімдердің содыр екені, 
кімдердің бейбіт тұрғын екені әлі 
толықтай ашылып айтылған жоқ. 
Билік тек там-тұмдап, қоғамның 
тамырын басып, к)ңілін орнына 
түсіру үшін ғана ақпарат беріп 
жатыр. Қалай болғанда да, сол 
күндері интернетті үзіп, күллі Қа-
зақстанды ақпараттық блока дада 
ұстағаны секілді мемлекеттің 
ақпараттық вакуум жағдайын 
сақтап қалуы қоғамның к)ңілін 
к)ншітіп отырған жоқ.

Терроризммен қарсы күрес, 
бейбіт шеруді басып-жаншу құ-
ралына айналып кетпеуі керек. 
fкініштісі, алматылық тар дың 
теріс пиғылды содырлардың 
ойын шығына айналып кеткені. 
Олар қалың н)пірді пайдаланып, 
ел арасына ылаң салып, хаос ту-
дырып, билікті т)ңкеріп таста ғысы 
келді. Оны )ткен оқиға лар дың 
там-тұм естеліктерінен аң ғаруға 
болады. Сондықтан да қаза тап-
қандардың қалғаны сол со дырлар 
екенін де жоққа шығаруға болмас.

«Лаңкестер мен содырлар іште 
дайындалды ма, әлде сырттан 
келді ме, оларды жұмсаушылар 
мен нақты ұйымдастырушылар 
кімдер деген сұрақтарға жауап 
әділет пен ақиқат үшін маңызды. 
Бірақ мәселенің түбіріне үңілетін 
болсақ, наразылыққа себеп бол-
ған, бай мен кедейдің арасын ал-
шақтатып, әлеуметтік шиеленісті 
ушықтырған, елді жегідей жеп, 
халықтың ашынуына алып келген 
жемқорлық, байлық пен биліктің 
аз топтың қолында шоғырлануы 
екені айдан анық. Сондықтан 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
жариялаған экономикалық рефор-
маларда экономика мен қаржы 
ағымдарының жариялылығына, 
жемқорлықты ауыздықтау мәсе-
лелеріне арнайы басымдық берілуі 
керек. fз кезегінде бұл бағытта 
нәтижелі күрес жүріп, халық үніне 
құлақ асатын мемлекет қалыптасуы 
үшін саяси реформалар қажет», – 
дейді қоғам қайраткері Алихан 
Байменов.

Сонымен, соңғы ақпараттарға 
сүйенсек, терроризмге қарсы опе-
ра ция басталғалы Алматы қала-
сында ішкі істер органдарына 
жалпы саны 2 601 адам жеткізілген. 
Олардың 240-тан астамы қарақ-
шылар және жаппай тәртіпсіздікке 
қатысқандар. Олар қамауға алын-
ды. 84 адам коменданттық сағатты 
бұзғаны үшін әкімшілік жауапқа 
тартылған.

«7 қару-жарақ дүкеніне шабуыл 
жасалғаны белгілі, онда 1347 қару 
ұрланған. Осыған байланысты 
арнайы тергеу тобын құрып, 
қабылданған шаралардың арқа-
сында 127 қару мен 4 077 оқ-дәрі 
тәркіленді. Оның 58-і аңшылық 
дүкеннен ұрланғаны анықталды. 
Сон дай-ақ 4 000-ға жуық оқ-дәрі 
тәркіленді. 265 адам ауруханаларда 
жатыр. Оның 67-сі ауыр халде. 225 
науқастың 175-і медициналық 
ұйымдарда қайтыс болды», – деді 
қалалық ПД бастығы Қанат 
Таймерденов Алматы қалалық 
жедел штаб отырысында. Ко-
мендатура бастығының мәліметін-
ше, )ткен тәулікте «102» пультына 
329 хабарлама келіп түскен.

«Қасіретті қаңтар»: шеруші кім, содыр кім? 

Нұрлан ҚОСАЙ



(Басы 1-бетте)

Осы кезде iPhone 13 pro 256Gb 
телефонының қорабы ашылмаған 
жаңасын 600 мың теңгеге сата-
тынын к�рсеткен жарнаманы 
к� зіміз шалды. Негізі, бұл тауар-
дың нарықтағы орташа құны – 
690-760 мың теңге шамасында. 
Сатушыға хабарласқанымызда 
«түбіртегі жоқ, телефонды жаңа 
жыл ға сыйлыққа алғанмын, нақ-
ты алатын болсаңыз, к�рсетемін» 
деген жауап естідік. Бұл жай бір 
жарнама ғана, ал онлайн сауда 
алаңы сағат сайын жарнамалармен 
толығып жатқанын аңғардық. 
Қызығы сол, тауарлардың түгелі 
дерлік – жаңа.

Бұл жерде екінші мәселенің 
тиегі ағытылады. Жарнамада к�р-
сетілген тауарларды сатып алғысы 
келетіндер к�беюі мүмкін. Бірі 
болмаса, екіншісі ұрланған зат 
сатып алып, сан соғып қалмасына 
кепіл жоқ. Ал заңгер Эльмира 
Асаубаева тауардың қайдан кел-
геніне анық к�з жеткізу үшін 
«әуелі фискалдық түбіртек пен 
ала тын заттың құжатын талап ету 
керек» дейді. Дегенмен желідегі 
жарнамада қазақстандықтардың 
тауарға фискалдық түбіртек не-
месе құжат тіркеуі бұрыннан си-
рек кездесетін жағдай екен. Яғни, 
бізде к�бі сатып алу-сату шартын 
жасау арқылы �здерін қорғамай-
ды. ҚР АК 406-бабының 1-б�лі-
гінде «сатып алу-сату шарты 
бойынша бір тарап (сатушы) 
мүлікті (тауарды) екінші тараптың 
(сатып алушының) меншігіне 
беруге, ал сатып алушы қабыл-
дауға міндеттеледі. Бұл мүлік 
(тауар) үшін белгілі бір соманы 
т�леу керек (бағасы)» делінген. 
Бірақ іс жүзінде мұндай шартты 
ешкім жасамайды. Ең болмаса 

сатушыдан белгілі бір тауарды 
шынымен сатып алушыға келісіл-
ген сомаға сатқанын мәлімдеген 
қарапайым жазбаша түбіртек те 
алынбайды. Бұл жағдайда заң-
герлер қауіпсіздік үшін жарнама-
ны, сатушының хаттарын сақтап 
алған ж�н екенін айтады.

«Кез келген ұялы телефонның 
немесе жабдықтың �зінің се-
риялық н�мірі болады. Б�лшек 
саудада әрбір �нім осы н�мірмен 
есеп теледі. Сайтта сатылатын 
�нім ді сатып алғыңыз келсе, мы-
на ларды сұрауға құқылысыз: т�л-
құжат, �нім сапасының сертифи-
каты, фискалдық түбіртек. Осы-
ның бәрі сатушының тауарды �зі 
сатып алғанын дәлелдейді. Сату-
шы тауарға қоса тіркелетін барлық 
құжаттарды ұсынуға міндетті», – 
дейді заңгер Элмира Асаубаева. 

Құзырлы органдар күмәнді 
жарнамаларға қатысты қандай да 
бір тексерісті бастағаны жайлы 
әзірге еш дерек жоқ. Бірақ назар-
дың бәрі тонаушыларға ауғаны 
белгілі. Bйткенмен олардың �зі 
то лық табылмай жатқаны қын-
жыл тады. 

 
ТОНАУШЫЛАР 

АЙЫППҰЛМЕН ҚҰТЫЛА МА?
Иә, тонаушылар түгел табыл-

мады. Ұсталғандары да аз емес. 8 
қаңтарда Ішкі істер министрлігі 
Қазақстаннан қашып кетпек 
болған үш жүзге жуық адамды 
ше кара маңынан ұстаған. Олардан 
қыруар ақша, қару және материал-
дық бағалы заттар тәркіленген. 
«Авток�лікпен және жаяулатып 
елден қашпақ болған үш жүзге 
жуық адам мемлекеттік шекараны 
ке сіп �тіп жатқанда ұсталды. 
Олар дан ұялы телефондар, сон-
дай-ақ отандық және шетелдік 
валю тадағы қыруар қаражат тәр-

кіленді», – деп хабарлаған еді 
ми нистрлік. Ал 15 қаңтарда Алма-
тыдағы «Белый ветер» дүкенінен 
7 ноутбук пен 12 ұялы телефон 
ұрлаған 22 жастағы азамат қолға 
түсті. Оған қоса «Азия Парк» 
сауда үйіндегі бутиктерді тонап, 
оны жасырын сатпақшы болған 
үш қыз бен екі ер адам ұсталды. 
Бұлардың қатары әлі де толыға 
түсетін сияқты.

Бұдан кейін тонаушылардың 
тағы бір легі оңтүстіктен шықты. 
Түркістан облысындағы «Ынты-
мақ» блок-бекетінде Алматы қа-
ласындағы тонауға қатысқан 
деген күдікпен екі адам ұсталды. 
Олардан түрлі техникалық құрал-
жабдықтар табылған. К�п ұзамай 
осы �ңірден тағы 7 адамның 
ұсталғаны мәлім болды. 

Жалпы, ұсталған ұры Қазақ-
стан Республикасының Қылмыс-
тық кодексінің 191-бабы бойын-
ша «Тонау» фактісімен сотталады. 
Бұған қоса Қылмыстық кодекстің 
192-бабында айтылған «Қарақ-
шы  лық» пен 196-баптағы «К�рi-
неу қылмыстық жолмен табылған 
мүлiктi иемдену немесе �ткізу» 
фак тісімен де жауапқа тартылуы 
мүмкін. К�біне бұл баппен ұстал-
ған азаматтар қылмысы анықтал-
ған жағдайда үлкен айыппұл т�-
леп құтылады екен. Негізі, Қа-
зақстан заңнамасы бойынша 
тонаушылар үшін ең ауыр жаза 
«Қа рақшылық» бабында қарасты-
рылған. Қылмыскер жазаланған 
жағдайда 3 жылдан астам абақты-
да отыруы мүмкін. Ал «Тонау» 
бабы бойынша қылмыскер 2 000 
АЕК-ке дейін, шамамен 6,1 мил-
лион теңге айыппұл т�леуге мін-
деттеледі. 

Осы жолғы тонаушылық бір-
шама тақырыптың бетін ашты. 
Мәселен, Мәжіліс депутаты 
Ирина Смирнова бейбіт тұр-
ғындардың ұрлыққа түсуін елдегі 
кедейлікпен байланыстыруға 
тырысты. Ол бұған дәлел ретінде 
елімізде 1 миллионнан астам бала 
кедейшілікте �мір сүріп жатқанын 
келтірген. Ж�н с�з, әйткенмен 
бұл тонаушыларды ақтауға себеп 
емес. Қайткен күнде де қылмысқа 
барғандар жазалануы тиіс. Бұл 
тұс та құзырлы органдар біз с�з 
ет кен күмәнді жарнамаларға тек-
серіс жүргізуді ұмыт қалдырмаса 
екен дейміз.

М.Т�ЛЕУ

(Басы 1-бетте)

ЖЫРАҚТА ТУРИСТ 
ҚАЛЫП ҚОЙДЫ

Елдегі жағдайға байланысты 
енгізілген шектеу шаралары алын-
ды. Қазір жұрт қалыпты �мірге 
оралып, жүк және жолау шылар 
та сымалы қайта жан данып, ұшақ-
тар к�кке к�терілді. Террорлар 
мен лаңкестердің шабуылынан 
кейін жұмысы тоқ таған Алматы 
әуежайы �з жұ мысын қайта 
бастап, алғашқы жолаушылар 
Алматы — Нұр-Сұлтан бағытында 
сапар шегіп жатыр. Индустрия 
және инфра құры лымдық даму 
министрлігі Азаматтық авиация 
комитетінің баспас�з қызметінің 
хабар лауын ша, Ішкі және халық-
аралық рейс тер әуе компания-
ларының ұшу кестесіне сәйкес 
сағат 8.00-ден 21.00-ге дейін жү-
зеге асырылып жатыр. Бірақ кей-
бір халықаралық рейстер кестеден 
кешіксе, шетел дерден қайта алмай 
отырған мың даған жерлесіміздің 
алды бір тіндеп келе бастады. Десе 
де, бірнеше мыңнан астам қазақ-
стандық елге жете ал май отыр. 
Олардың басым б�лігі – жаңа 
жылды Біріккен Араб Bмірліктері 
мен Тайландта қарсы алған жер-
лестеріміз. Бүгінде ха лық  аралық 
қатынастар қайта қал пына кел-
тіріліп, ұшақтар Дубай, Мәскеу 
секілді қалаларға ұшып жатыр. 
Туристердің алғашқы легі осы 
лайнерлермен қайтып келеді. 
Мысалы, бір ғана Грузияда 550-ге 
жуық жерлесіміз қалып қойған. 
Nйт   кені ол елдегі үш бірдей әуе 
ком    паниясының рейстері ше-
геріл ген. 

БІР КҮНДЕ 96 РЕЙС 
ТОҚТАТЫЛДЫ

Nткен аптадан бастап Нұр-
Сұлтан қаласынан және қалаға 
Мәскеу, Минск, Дубай, Варшава, 
Франкфурт, Ташкент, Пхукет, 

Новосибирск, Коломбо, Анталия, 
Кутаиси қалаларына 27 халық-
аралық рейсті орындау басталды. 
Сондай-ақ Ақтау, Шымкент, 
Түркістан қалаларынан Гоа, 
Ыстамбұл, Махачкала, Грозный 
қалаларына 8 халықаралық рейс 
жүріп жатыр. Ал Алматы және 
Ақт�бе қалаларынан Ыстамбұл, 
Дубай, Мале, Ташкент, Мәскеу, 
Самарқанд, Коломбо, Шарджа, 
Баку, Нүкіс қалаларынан/қала-
ласына 20 рейс орындалмады. 
Жалпы, еліміз бойынша барлығы 
35 рейсті орындау жоспарланып, 
20 рейс тоқтатылды. Lufthansa 
және Tukrish Airlines әуекомпания-
ларының рейстерін қоспағанда, 
Нұр-сұлтан қаласындағы халық-
аралық әуе қатынасы толығымен 
қалпына келтірілді. Сонымен 
қатар 12 қаңтарда барлығы 202 
рейс жоспарланған (Air Astanа 
және Fly Arystan – 135, SCAT – 45, 
Qazaq Air – 22), оның ішінде 8 рейс 
кешіктіріліп, 96 рейс тоқтатылды. 
Рейстердің кешігуі мен тоқ та ты-
луының негізгі себептері Алматы 
қаласы әуежайының жабылуына 

байланысты туындаған. Соңғы 
мәліметтер бойынша ТЖ енгізіл-
генге дейін ішкі рейстер 57 бағыт 
күніне 172 рейс бойынша аптасына 
1 202 рейс жиілігімен орындалды. 
Ал бүгінде отандық әуекомпа-
ниялардың деректері бойынша 42 
бағыт бойынша 157 рейс жоспар-
ланған, оның ішінде 25 рейс 
тоқтатылды. Ведомствоаралық 
комиссияның шешіміне сәйкес 
24 елге (Түркия, БАB, Nзбекстан, 
РФ, Грузия, Қырғыз Республикасы, 
Беларусь, Украина, Германия, 
Тәжікстан, Оңтүстік Корея, 
Нидерланд, Польша, Армения, 
Ұлыбритания, Венгрия, Мальдив, 
Таиланд, Bзірбайжан, Кувейт, 
Шри-Ланка, Сауд Арабиясы, 
Үндістан, Вьетнам) аптасына 242 
рейс жиілігімен 68 маршрут бо-
йын ша халықаралық рейстер ке-
зең-кезеңімен жаңартылып жатыр. 

ІНДЕТКЕ БАЙЛАНЫСТЫ 
ЖАҢА ЕРЕЖЕ ШЫҚТЫ
Соңғы мәліметтер бойынша 

Qazaq Air әуе компаниясы 15 қаң-
тардан бастап шетелден келе тіндер 

үшін ережелер енгізді. Корона-
вирус инфекциясының таралуы-
ның алдын алу ж�ніндегі ведомс-
тво аралық комиссияның шешіміне 
сәйкес, елге шет мемлекеттерден 
келетін барлық жолаушы (оның 
ішінде екпе алғандар) COVID-19-
ға ПТР сынамасының теріс нәти-
жесі бар анықтаманы ұсынуы тиіс. 
Анықтама алған күннен бастап 
Қазақстан шекарасынан �ткен 
сәтке дейін 72 сағат бойы жарамды 
болып саналады. Егер COVID-19 
үшін ПТР сынамасының теріс 
нәтижесі бар анықтама болмаған 
жағдайда барлық жолаушылар, 
соның ішінде Қазақстан азамат-
тары ұшып шығу әуежайынан 
бортқа жіберілмейді. Компания 
мамандары т�тенше жағдайдан 
кейін әуе рейстерінің кейінге 
қалдырылуы салдарынан болған 
шығыны әлі есептеліп бітпеген. 

ШЫҒЫН ЕСЕПТЕУ 
БАСТАЛАДЫ

Сондай-ақ SCAT, Air Astana 
мен FlyArystan компаниялары әуе 
рейстерін қалыпқа келтірген соң 

алдыңғы шығындардың есебіне 
кіріспек. «Бүгінде SCAT Нұр-
Сұлтан, Алматы, Шымкент, Ақтау, 
К�кшетау, Петропавл, Түркістан, 
Қарағанды, Nскемен, Тараз, 
Мәскеу, Нүкіс, Үргенш, Ыстамбұл, 
Тбилиси, Ереван, Грозный және 
Махачкалаға рейстерді орындайды. 
Рейстер кестесі ТЖ режимінің 
аясына қарай оңтайландырылады. 
Т�тенше жағдай режимін енгізу 
себебінен тоқтатылған рейстер 
жолаушылары үшін компания ұшу 
күнін 2022 жылғы 31 қаңтарға 
дейінгі кезеңге �згерту немесе би-
лет құнын толық қайтару мүмкін-
дігін ұсынады. Сондай-ақ 2022 
жылғы 5-14 қаңтар аралығында 
SCAT әуекомпаниясы Пхукет, 
Джида, Фукуока,  ГОА және 
Шарджадан репатриациялық 
рейстермен Қазақстанға 2 000-нан 
астам қазақстандық оралды. Bуе 
рейстерінің мәселесін шешіп алған 
соң компания шығындарды да 
есептеуге кіріседі», – дейді компа-
нияның баспас�з қызметі. 

�УЕКОМПАНИЯЛАРЫНЫҢ 
ШЫҒЫНЫ

Соңғы екі жылдан бері корона-
вирус індетінің салдары әуе ком-
панияларына қатты тиіп отыр. 
Nйткені індеттің тарауын тежеуге 
талпынған барлық елдер ұшып-
қонуға тосқауыл қойып келеді. 
Азаматтық авиация комитетінің 
мамандары пандемияның таралуы 
мен рейстердің тоқтатылуы сала-
дағы статистикалық к�рсеткіш-
терге теріс әсер етіп жатқанын 
ай тады. «Халықаралық әуе к�лігі 
қауымдастығының (IATA) ба-
ғалауы бойынша тасымалдау к�-
лемін 2019 жылғы деңгейге дейін 
толық қал пына келтіру 2023 жыл-
дан ерте болмайды. IATA сондай-
ақ 2020 жылы жолаушылар ағыны 
деңгейі нің т�мендеуінен сала 
кірістерінің жоғалуын 252 млрд 
АҚШ доллары на бағалайды. Отан-
дық азаматтық авиация ұйым-
дарының шығын дары алдыңғы 
жылы шамамен 350 млрд теңге. 
Шығындарды қысқарту және 

отандық авиакомпаниялар мен 
әуежайлардың банкроттығын 
болдырмау мақсатында Үкімет 
салық жеңілдіктері бойынша 
мемлекеттік қолдау шараларының 
пакетін қабылдады. Оның ішінде 
кейбір салықтардың, әлеуметтік 
т�лемдердің м�лшерлемелеріне 
«0» түзету коэффициентін белгілеу, 
ұшақтарға және резидент еместерге 
импортталатын қосалқы б�лшек-
терге ҚҚС т�леу бойынша босату, 
жер учаскелерін пайдаланғаны 
үшін т�лемнен және жер салығы-
нан босату және басқалар кіреді. 
COVID-19 салдарын азайту және 
авиакәсіпорындарға к�мек к�р-
сету ж�ніндегі жұмыс жалғасатын 
болады», – дейді комитеттің бас-
пас�з қызметі. Қазір комитет ел-
дегі эпидемиологиялық және т�-
тенше жағдай кезіндегі шығын-
дардың әлі есептеліп жатқанын, 
алдағы уа қытта ол бойынша әуе 
қаты настарын қалпына келтіру 
ша ралары қабылданатынын жет-
кізді. 

Сарапшылардың с�зіне сенсек, 
әуе рейстерін тоқтату жал ғаса бер-
се, жаһандық авиация ақсап қалуы 
мүмкін деген болжам жасайды. 
Экономист Атамұрат Шәменовтің 
айтуынша, әуежай жұмысының 
тоқтауы әуе ком паниялары ғана 
емес, мемлекет үшін де шығын 
екенін айтты. Бұл Қазақстан эко-
но микасына теріс әсерін береді. 
Nйткені біздің елге келетін инвес-
торлар мен турис тердің тоқтауы 
елге келетін ақ шаның азаюына 
септігін тигізеді. Екінші жағынан 
егер бұл ше телмен қарым-қатынас 
азайса, елдің имиджіне де теріс 
әсерін тигізеді. Сондықтан эконо-
мист т�тенше жағдайды к�пке 
созбай, сақтықпен халықаралық 
әуе рейс терінің жұмысын қолға 
алған ж�н. Экономист Жангелді 
Шым шықовтың айтуынша, әуе 
кеңіс тігінің мәселесі оң шешімін 
табу үшін мемлекеттік бюджеттен 
қар жы б�лініп, қолдау да к�рсет-
кені дұрыс деп санайды. Nйткені 
әуе рейстерін к�бейту мемлекеттің 
�зіне қажет.

Жадыра МҮСІЛІМ
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ӘЛЕУМЕТ

�ара�анды облысында 
ыс мезгілінде жиі жол жа-
былады. Боран болса да, 
жауын жауса да – осы. Ес-
керту жасалып жатаны. 
Ауа райыны� олайсызды-
�ы нан жол апаттары да 
кейінгі кезде к�бейіп кетті. 
О�ан мысал, бір мезетте 8 
к�лікті� соты�ысуы. М"-
ны� к�бі жа�а салын�ан 
магистральде бол�аны да 
рас.

 
8 К�ЛІК 

СОҚТЫҒЫСТЫ
«Жол мұраты – жету» деп 

қазақ тегін айтпаған. Алайда 
к�лік тізгіндеген адамға қыстыгүні 
бір жерден екінші мекенге жету 
қиямет қайымға айналғандай. 
Арқаның бораны мен аязы, 
кейінгі кездегі жауын жол жабы-
луына әсер етуде. Осындайда 
«жолға жауаптылар қайда қа-
райды?» деген сұрақ туындайды.

Қарағанды облысы Полиция 
департаменті баспас�з қызметінің 
хабарлауынша, �ткен демалыста 
Қарағанды-Теміртау тасжолында 
ауа райының қолайсыздығына 
байланысты 8 к�лік соқтығысқан. 
Зардап шеккендер жоқ, дегенмен 
автобустар к�ктайғақ пен қатты 
жел салдарынан жол шетіне 
аударылып қалған. «Оқиға сал-
дарынан зардап шеккендер жоқ. 
Қарағанды-Теміртау автожолында 
сегіз к�лік соғылды. Автобустар 
к�ктайғақ пен қатты жел салда-
рынан жол шетіне аударылып 
қалған. Абай қаласы мен Еркін 
кенті арасында бір жағдай тір-
келді. Автобус жол шетіне шығып, 
содан кейін бір жағына құлаған. 
Барлық факт тіркелген. Олар 
бойынша тиісті сараптама та-
ғайындалды, нәтижесі бойын ша 
процессуалдық шешім қабыл-
данады» делінген Қарағанды 
облысы Полиция департаменті 
баспас�з қызметінің хабарлама-
сында.

АҚЫЛЫ ЖОЛДА 
ТАҒЫ ШЕКТЕУ

Bрине, ауа райы қолайсыз-
дығына байланысты жол жа бы-
лады. Бірақ неге екені белгісіз, 
ақылы жолдарда да осы шектеу. 
Жолдарды ақылы ету мақсатында 
2015 жылы «Республикалық 
маңызы бар жалпыға ортақ пай-
даланылатын автомобиль жолын 

(жол учаскесін) ақылы негізде 
пай далану туралы» заң қабылдан-
ған болатын. 

Кейін ақылы жолдан түсетін 
қаржы қайда жұмсалады деген 
сұраққа 2020 жылдың қыркүйек 
айында «QazAvtoJol ҰҚ» АҚ 
Ақылы автомобиль жолдары 
дирек циясы филиалының дирек-
торы Марат Сүлейменов: 

– Қаражат ақылы жолдарды 
ұстауға кетеді. Жол – жыл бойы 
демалыссыз жұмыс істейді. Ақы-
лы жолдарға т�ленетін ақша қыс-
та ақылы жолды тазартуға, қар 
жинайтын құрылымдарды ор-
натуға, қосымша қарауға және 
күзетуге жұмсалады. К�ктемде су 
тасқынына байланысты жұмыс-
тарға, су �ткізгіштерді тазарту 
жұмыстарына жұмсалады. Жаз 
мезгілінде жол белгілерін қолдану, 
жол белгілерін ауыстыру, қоқыс-
тарды жинау, демалыс орындарын 
тазарту және басқа жұмыстарға 
жұмсалады, – деген болатын «In-
stagram әлеуметтік желісіндегі 
@kazautozhol парақшасының 
тікелей эфирінде.

ГАГАРИНҒА БАРА АЛМАЙ 
ҚАЛДЫҚ

Қарағандыдан 40 шақырым 
жерде Гагарин атындағы ауыл бар. 
Сол мекеннің тұрғыны Bлібек 
деген азамат Қарағандыдан әзер 
жеткенін айтты.

– Қарағандыдан шыққаннан 
кейін Теміртауға соқтым. Ол 
жақтағы жұмысымды аяқтап, 
ауыл ға қайтуым керек болды. Сол 
күні жол жабылды. Бір күн бойы 
к�лігімді қаңтарып, қала дағы 

қонақүйде жатуыма тура келді. Ол 
жол ақылы, неге жауын болса, 
жол жабылады, соған таңым бар. 
Миллиардтаған теңге  қор-
жындарына түсіп жатыр емес пе? 
Ақылы болғаннан кейін құм ба, 
тұз ба сеуіп, к�ктайғақты еріту 
керек қой. Ал боранда мүлде жол 
жабылады. Nйткені қар тазалап 
жүрген техника аз. Арнайы жол 
тазалаушылар бар емес пе? – 
дейді Bлібек.

Бұл с�зге басқа да жол жүр-
гізушілер де қосыла кетті. Мы-
салы, индрайвермен такси қыз-
метін атқарып жүрген Мадияр 
деген азамат Қарағандыдан  ас-
танаға дейін т�рт адам алғанын, 
жол жабық болғаннан кейін артқа 
қайтқанын, сол күні жолаушы-
лардың ақшасын қайтып бер-
генін, соның кесірінен шығынға 
батқанын айтады. 

P.S. 
Ақылы автомобиль жолын 

салу – автомагистраль, к5пір және 
туннельдердің құрылысы мен 
ж5ндеу жұмыстарын қаржы-
ландырып, пайдаланудың сапасын 
жоғарылатуды қамтамасыз етудің 
тиімді  тәсілі екені рас. Сонымен 
қатар ақылы жол еліміздің қа-
зынасынан жолды күтіп ұстауға 
б5лінетін шығынды азайтады. 
Дегенмен ақша жинауды ғана 
білетіндердің, қыс боран мен к5к-
тайғақта  жолды жабумен шек те-
летініне қалай ғана қынжыл май-
сың?!

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Жол мұраты жету емес пе?

Авиация ақсап қала ма?

Ұрланған заттарды 
сатылымнан іздеңіз...



«�а�тар трагедиясы» 
�аза�станда�ы ���ы� �ор�ау 
ж�йесіне �атысты екі�дай 
пікір �алдырып кетті. Елдегі 
кейбір погондыларды� сат-
�ынды�ын �асы� �аны �ал-
�анша ант�а адалды� таныт-
�ан әріп тес теріні� жан�ияр 
ерлігі жуып жібергендей. 
Сонда да бол са со��ы жа�-
дайлар халы� ты� ���ы� 
�ор�ау органда ры на деген 
сеніміне селкеу т�сірді. 
Осын дайда істі бол �андар-
ды а�тап, хабарсыз кеткен-
дер ді табу �шін жеке детек-
тивтерден к&мек с� рай тын-
дарды� саны артуы әбден 
м�мкін. Алайда елімізде 
детективтер ж�мысын рет-
тейтін за� жо�. 

Шыны керек, Қазақстанда 
заңды белшесінен басып, басына 
іс түскенде құқық органдарының 
баламалы нұсқасының к�мегіне 
жүгінетіндердің қарасы анау 
айтарлықтай қалың емес. Оның 
үстіне, ақылы негізде қызмет 
к�рсететін жеке детективтердің 
қызметі қарапайым халықтың 
қалтасына әжептеуір салмақ 
салады. Біле білгенге «Қаңтар 
трагедиясы» сияқты жағдайда 
қосақ арасында ілініп, жаптым-
жала, жақтым күйенің құрбаны 
болғалы тұрғандарды ақтап 
алатын айғақтарды жинауда 
кәсіби детективтердің р�лі ерек-
ше. Сонымен бірге балапан ба-
сымен, тұрымтай тұсымен күн 
кешкен шақта хабарсыз кет-
кендерді табуда да дәл осы сала 
қызметкерлеріне сенім артуға 
болады. (лбетте, ақысын алған 
соң жеке із кесушілердің тап сы-
рыс ты сапалы орындауға барын 
салады. Оған қоса, құқық қорғау 
органдарының қызметкерлері 
тайлы-тұяғымен «Қаңтар тра-
гедиясы» қатысы барлардың 
соңына шам алып түскен шақта 
хабарсыз кеткендерді іздеу, 
жекелеген іске нақты тұлға лар-
дың қатыстылығын жан-жақты 

анықтауда амалдың жоқтығынан 
детективтердің к�мегіне жүгінуге 
тура келеді. (детте құқық қорғау 
органдарының бұрынғы қызмет-
керлерінен жасақталған мұндай 
агенттіктердің жұмысының қыр-
сыры к�пшілікке таңсық. Оның 
себебі де түсінікті. Тапсырыс 
бе руші мен іске қатысты мәлі-
меттердің құпиялылығы �з ал-
дына, қазақстандық «Шерлок 
Холмстар» �здері туралы да 
ашылып айта қоймайды. Кинода 
ғана адамзаттың құтқарушысы 
болып к�рінетін із кесушілер 
құпиялық қағидатын мейлінше 
берік ұстанады. Сонда да бірімен 
журналист, енді бірімен тап-
сырыс беруші ретінде с�йлес-
кенде, еліміздегі жеке детектив-
терге қатысты аз-кем ақпарат 
алу  дың сәті түсті. Сонымен, қа-
зақ  стандық детективтердің ай-
туынша, қақтығыс жағдайында 
жоғалғандарды іздеу, істі болған-
дарды ақтауға қатысты дәлел-
дәйекті жинау оңай шаруа емес 
к�рінеді. (рі олардың дені «Қаң-
тар трагедиясының» жеке леген 
эпизодтары бойынша әлі бірде-
бір тапсырыс түспегенін айтты. 

– «Қаңтар трагедиясынан» 
кейінгі жалпы жеке детектив 

агент тігі нарығы туралы толық 
айта алмаймын. Бірақ менің 
жеке �зімнен соңғы оқиғаларға 
байланысты туған-туысын не-
месе қолды болған дүние-мүлкін 
іздегендер әлі к�мек сұрай қой-
мады. Қазір бұл іспен құқық 
қор ғау органдарының қызмет-
кер лері, адвокаттар, заңгерлер 
айналысып жатыр. Хабарсыз 
кеткендер бойынша ресми 
мәлімет ұсынатын жедел желі де 
іске қосылды. Менің ойымша, 
бұл оқиға бойын ша детективтер-
дің к�мегіне жүгі нетіндер к�п 
болады, – дейді  «Қал қан» 
қауіпсіздік сарап шылары қо-
ғамдық бірлестігінің т�рағасы 
Рустам Мырзабаев. 

Ішкі істер органдары сала-
сын дағы оперативтік қызмет 
бойынша 20 жылдық тәжірибесін 
жеке із кезушілікпен ұштастыр-
ған кәсіби маман бүлік құрбан-
дарына қатысты іс жүргізудің 
детективтердің құзіреті жайында 
да аз-кем әңгімелеп берді. 

– Детективтер мұнда да ай ғақ-
тарды жинаумен айналысады. 
Тапсырыс берушінің немесе оны 
туысының бүлікке қатыспағаны 
туралы дәлелдер базасын жи-
нақтаймыз. Бүлікке қатысқан 

күн нің �зінде оның ешқандай 
теріс пиғылда болмағанын дә лел-
деу керек. Бұл жағдайда оның 
ту ған-туыстары, таныстары ар-
қылы қолжетімді ақпараттарды 
жинап, саралауға барымызды 
сала мыз. Қолжетімді дегенім, 

детектив жинауға болатын мә-
ліметтердің арнаулы регламенті 
бар. Ал Алматыдағы жағдай бо-
йын ша іс жүргізу шынында қиын-
дау. Мұндай тапсырыс түссе, әр 
жағдайды жеке-жеке қарас тыруға 
тура келеді, – дейді Р. Мырзабаев. 

Демек, әзірге «Қаңтар тра ге-
диясы» бойынша қамауға алын-
ғандар мен хабарсыз кет кендер-
дің туған-туыстары ресми орган-
дардың жұмысынан нәтиже 
күту мен жүрген сыңайлы. Мұн-
дайда олар қалтасы к�терсе, 

жеке детектив агенттіктерінің 
к�мегіне жүгінуге құқылы екенін 
де ұмытпағаны ж�н. Бір қызығы, 
елімізде жеке детектив агентте-
рінің қызметіне рұқсат жоқ. Сол 
секілді із кесушілердің жеке іс 
жүргізуіне заң жүзінде тыйым да 
салынбаған. Саланы реттейтін 
заң болмағандықтан, детективтер 
қызмет ақысын да қалауынша 
қояды. (рі оның жағдайға бай-
ланысты қырық құбылатынын 
ұмытпау да керек. Алматыдағы 
дүрбелеңде туысынан айырылған 
тапсырыс беруші кейпінде ме-
гополистегі бірқатар детективке 
хабарласып к�рдік. 7зін Ерлан 
деп таныстырған із кесуші 250 
мың теңгеге жоғалған туысымыз-
ды тауып бере алатынын айтты. 
Аты-ж�нін атамаған енді бір 
алматылық «Шерлок Холмс» 
�зімізді сұрақтың астына алды. 
Туысымызға қатысты барлық 
мәліметті алған ол жағдайды 
түсініп, іздестіру жұмыстарын 
150 мың теңгеге жүргізуге келісті. 
Олардың талабы бойынша, 
іздеуді бастау үшін туысымызға 
қатысты барлық мәлімет пен 
бірге келісілген соманың 50 
пайы зын т�леуіміз керек екен. 

(рине, тапсырыс беріп, жеке 
детективтердің қарым-қабілетін 
іс жүзінде сынап к�рмеген соң 
олардың қызметінің сапасына 
қатысты сын айту қиын. Сол 
секілді олардың жұмысының 
тиімділігіне баға беру де біздің 
құзыретімізде емес. Бастысы, 
ақылы қызмет к�рсететін «Агент 
007»-лердегі әділдік танбай ақты 
ақ, қараны қара деп танудан 
жаңылмаса болғаны. Дегенмен 
сала мамандары бізде жеке де-
тективтер жүргізген іске құқық-

тық сипат беруде қиындықтар 
бар екенін жасырмады.

– Бізде жеке детективтердің 
қызметі арнаулы құқықтық база 
шеңберінде реттеледі. Бірақ он-
дағы регламенттер де детективтің 
іс жүргізу кезінде қандай қадамға 
бара алатыны немесе нендей 
әрекетке тыйым салынғаны 
ашық к�рсетілмеген. Шетелдер-
де жеке детективтер арнаулы 
заңсыз-ақ жұмыс істей береді. 
Олар �з қызметін Қылмыстық 
кодекс, Салық кодексі, кәсіп-
керлік туралы заңнамалық құ-
жаттарға сай жүзеге асырады. 
Бізде салаға қатысты арнайы заң 
қабылданатын болса, ол заң шын 
мәнінде жұмыс істеуі керек. Бол-
маса детектив жұмысына қа-
тысты регламенттерді бекіту 
жет кілікті. Ең бастысы, детек-
тив терге құқықтық еркіндік бе-
ріліп, олар жинаған материалдар 
сотта айғақ ретінде қарастырылса 
болғаны, – дейді Р.Мырзабаев. 

Жалпы, қазақстандық жеке із 
кесушілердің жұмысын заңмен 
реттеу мәселесі 2004 жылдан бері 
шешімін таппай келеді. Кейіннен 
әзірленген заң жобаларының 
дені детективтердің жұмысын 
мейлінше шектейтіні айтылды. 
Сондықтан соңғы жағдайларға 
байланысты Президент тапсыр-
ма сымен еліміздегі құқық қорғау 
жүйесін реформалау кезінде 
кешенді жұмыстың бір бағыты 
ретінде жеке детектив агент-
тіктерінің мүмкіндігі қаперде 
болғаны ж�н секілді. 

P.S.
Қандай істе болмасын жеке 

детектив жалдауға қатысты қазақ 
қоғамындағы к�зқарас белгілі. 
Детектив тұрмақ, ұсақ-түйек 
құқықбұзушылыққа қолды бір 
сілтеп, полицияға арыз айтып 
баруға да мойнымыздың жар бере 
бермейтіні бар. Соған қарамастан 
әділдікке жетуге ниеттілер үшін 
жеке детектив агенттіктерінің 
жұмысын заңмен реттейтін шақ 
туды. &рі қазіргідей құқық қорғау 
органдарына сенім түгесілген 
сәтте к�пшілік те бұл қадамды 
қолдайтыны анық.
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Детективтер мұнда да ай ғақ тарды жинаумен 
айналысады. Тапсырыс берушінің немесе оны туысының 
бүлікке қатыспағаны туралы дәлелдер базасын жи-
нақтаймыз. Бүлікке қатысқан күн нің "зінде оның 
ешқандай теріс пиғылда болмағанын дә лел деу керек. 
Бұл жағдайда оның ту ған-туыстары, таныстары 
ар қылы қолжетімді ақпараттарды жинап, саралауға 
барымызды сала мыз. 
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«�ай�ылы �а�тар» о�и�асы 
талай ж�рекке жара сал�аны 
аны�. Десе де, еліміз террор�а 
тойтарыс беріп, халы� �алыпты 
&міріне �айта орала бастады. 
Мемлекет басшысы �асым-
Жомарт То�аевты� дер кезінде 
жарияла�ан т&тенше жа�дай 
режимі &з жемісін берді деуге 
толы� негіз бар. Сондай-а� екі 
жетіге алкогольдік &нім дерді� 
саудасына салын�ан тыйым да 
тәртіп орнату�а &з сеп тігін 
тигізгендей. Алайда Президент 
тапсырмасын бар лы� &�ір 
толы�тай орындады ма? 1лде 
�лтын емес, ��л�ын ойла�ан 
кәсіпкерлер ащы суды жа-
сырын сатты ма? Ал е� ма �ыз-
дысы, м�ндай бизнес мен дер 
билік тарапынан ба�ыла нып, 
ж�генсіз кеткендер жаза ланды 
ма? 

Жалпы, ақиқаты әлі толық 
ашыл маған қаңтардағы қанды қақ-
тығысты к�збен к�ргендердің дені 
алаңға шыққан жастардың басым 
б�лігі араққа сылқия тойып алғанын 
айтады. Тіпті, есірткі шегіп, есі 
кеткендер к�п болды дейтіндер бар. 
Мұның ақ-қарасын құзырлы ор-
гандар анықтап жатыр. Алайда бү-
ліктен кейін Президент тапсыр ма-
сымен барлық �ңірде т�тенше жағ-
дай кезінде ішімдік сатпау туралы 
тыйым салынды. Бұл Жарлық әр 
�ңір ге әртүрлі жеткендей. Олай дей-
тініміз – Түркістан облысы бірінші 
күннен тексерісті күшейтіп, алко-
голь �німдерін сатқандарға тәртіптік 
жаза қолданса, Жамбылда бұл 
жұмыстар баяу басталды. Тіпті, 
жауап ты мекемелер бір-біріне сіл-
теп, кәсіпкерлердің жұмысы бақы-
лауға алынбағанын анық аңғартты. 
Мәселен, Мемлекеттік кірістер де-
партаментіне хабарласқанымызда, 
олар кәсіпкерлерді жоспарсыз тек-
серу олардың құзыретіне кірмейтінін 
айтты. Егер жаппай тексеріс жүр-
гізсе, бұл жемқорлық сипатындағы 
әрекет болатын к�рінеді. Ал жер-
гілікті әкімдік жанынан құрылған 
мониторинг тобы күні кеше ғана бұл 

жұмыстарды қол ға алған. (кімдік 
берген ақ па ратқа сүйенсек, №1 мо-
ниторин гілеу то бының тексеру нә-
тижесінде Smokingtime «Досанов», 
«Диана» және «Муналиева К.Н» 
жеке кә сіпкерлігі мен кафе иелері 
т�тенше жағдай кезінде шектеулі 
жұмыс уақытын сақтамауы және 
алкоголь �німдерін сатқаны анық-
тал ған. Осылайша, т�тенше жағ дай-
ға қарамастан, Жамбылда алко-
гольдік �німдердің саудасы тоқтамай 
тұр. (рине, к�пке топырақ шаш пай-
мыз. Ірі сауда орындары с�релерін 
ащы сусындардан босатса, кафелер 
мен ықшамаудандардағы шағын дү-
кен дер алкоголь �німдерінің сауда-
сын ашық жүргізді. Сондай-ақ 
тамыр-танысына ішімдікті тығып 
сатқандар да табылды. 

 Негізі, т�тенше жағдай кезінде 
сауда орындарының жұмысына 
шектеу қойылғандықтан, саудасын 
жүргізіп қалуға тырысқандар к�п 
болған. Алайда тәртіпке бағынғандар 
да бар. Сондай дүкен желісінің 
бірі – «Дәмді себет».

– Тараз қаласы бойынша 31 дү-
кеніміз болса, соның 5-і ау дандарда 
орналасқан. Т�тенше жағдай жа-
рияланған уақытта ішімдікті с�ре-
лерден алып, сыра салынған тоңа-
зыт қыштардың аузына құлып таң-

дық. Алайда т�тенше жағдай ке-
зіндегі мұндай тыйымды түсініп 
жат қан халық аз. Алкогольді сусын-
дарды сұрап келушілердің саны күн 
санап артып жатыр. Сатушыларымыз 
жағдайды барынша түсіндіріп, т�-
тенше жағдай уақытында сатыл май-
тынын айтады.

– (рине, ішімдік пен темекі 
нан  нан кейін ең к�п сатылатын 
тауар болғандықтан, тыйымның 
бизнеске келтірер кері әсері болады. 
Алкого ль ді сатылымнан мүлде алып 
тастау мүмкін емес, – дейді «Дәмді 
себет» дүкендер желісінің директоры 
Алмазбек Шегебаев. 

 Байқап тұрсақ, ішімдік іздеп, 
дү кендерге бұқараның �зі қайыры-
лады екен. Саудагерлерді алкогольді 
тығып сатуға итермелеп жатқан да 
халықтың �зі сияқты. (йтпесе, тұ-
тынуша болмаса тауар қайдан �тсін? 
Біз бұл қағидаға к�з жеткізу үшін 
т�тенше жағдай режимін бұзбай, 
кешкілік такси жалдап, қаладағы 
бірқатар сауда орнын аралап к�рдік. 
Үлкен сауда орындарынан ішімдік 
таппағаннан кейін такси жүргізу ші-
сі нен алкоголь �німін сататын 
орынды тауып беруін �тіндік. Ол 
ықшамауданның ішіне кіріп, бір 
шағын дүкенді к�рсетті. Сатушыға 
ақшасын санап беріп едік, екі ш�л-

мек арақты қолымызға ұстата салды. 
Сол жерде журналист екенімізді 
таныстырып, кәсіпкердің тірлігі 
т�тенше жағдай кезіндегі тыйымға 
қайшы келетінін түсіндірдік. Күн-
делікті күнк�рісі осы дүкенге қарап 
отырғанын айтқан тұрғын т�тенше 
жағдай режимі аяқталғанға дейін 
алкоголь �німін сатпауға уәде етті. 
Негізі, мұндай дүкендер аудандарды 
айтпағанның �зінде қала шеңберінде 
жетерлік.

 «Ішімдіксіз ауыл» акциясын 
алғашқылардың бірі болып Жамбыл 
�ңірі бастағанын ел жақсы біледі. 
2020 жылы Жамбыл мен Қордай 
аудандарындағы ауылдар алкоголь 
�німдерінен бас тартып, кәсіпкерлер 
арақ-шарап сататын сертифи кат-
тарын �з еркімен �ткізген. Мұндай 
игі бастамаға 5 аудан бірдей үн 
қосып, 12 ауылдағы 126 дүкен иесі 
арақ сатуды тоқтатқан болатын. 
Осындай ауылдағы ағайыннан 
тараздық кәсіпкерлер де үлгі алса, 
нұр үстіне нұр болары хақ. 

 – Жалпы, жұрт қонақ күтерде 
дастарқанына арақ емес, қымыз 
қоюды әдетке айналдырса, жақсы 
болар еді. Біз �згерісті �згеден күт-
пей, �зімізден бастауымыз керек. 
Күні кешегі бүлікте қазақтың бірін-
ші кезектегі жауы арақ болды. Ішім-
дікке лықа тойып алған жастар бүлік 
шығарып, соңы қайғылы оқиғалар-
мен аяқталды. Егер �скелең ұрпақ 
осы жат әдеттен аулақ болса, еліміз 
де, балаларымыз да аман болар еді. 
Сондықтан мен жамбылдықтарды 
арақ-шараптан түбегейлі бас тартуға 
шақырамын, – дейді к�пбалалы әке 
Сырым Базарбаев. 

 (рине, байыбына бармай жатып 
байбалам салудан аулақпыз. Алайда 
т�тенше жағдай кезінде тығылып 
ішімдік сатқан саудагерлердің к�п 
болғанын әркімнің іші біліп отыр. 
Күні ертең т�тенше жағдай режимі 
алынатыны анық. Ең болмаса сол 
уақытқа дейін кәсіпкерлер табысты 
емес, тыныштықты ойласа екен 
дейміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, 
Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан 
Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті. 
(Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

 Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» 
Регламентінің 20-бабының негізінде конкурс тәсілімен 
Университеттің барлық аумақтарын күзету мақсатында күзет 
қызметін сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын қызметтердің 
к�рсетілу мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен 
бастап әлеуетті �нім беруші ағымдағы жылдың 31 жел-
тоқсанына дейін к�рсетуге тиісті.

 Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға 
университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 
10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т�мендегі құ-
жаттарды ұсынуларыңызды сұраймыз:

1. (леуетті �нім берушінің қаржылық жағдайы туралы 
банктен алған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын қызметтерді 
к�рсету саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары;

3. (леуетті �нім берушінің заң талаптарына сәйкес тиісті 
құзыретті органдарға тіркелуі туралы анықтама;

4. (леуетті �нім беруші қызметтердің сапа сәйкестігін 
тексеру мақсатында олардың қажетті үлгілерін, каталогтерін 
немесе суреттерін �ткізуге тиіс.

5. (леуетті �нім беруші ҚҚС т�леуші болса, сатып 
алынатын тауарлар бойынша ұсынған баға ұсынысының 
ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Хабарландыру қосымшасында к�рсетілген техникалық 
ерекшелікке сәйкестігін айқындау үшін дәлелді құжаттарын 
ұсынуы шарт;

7. 7тінімді қамтамасыз ету мақсатында әлеуетті �нім 
беруші жылдық к�рсетілетін қызметтерінің жалпы сомасының 
5% м�лшеріндегі сомасын т�мендегі реквизиттерге енгізуі 
шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрiк университетi» мекемесi,Түркістан 
облысы Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы, 29В, БСН 
990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК KZ436010291000010707, 
«Қазақстан Халық Банкі» АҚ.

Сатып алынатын қажетті тауарлардың тізімі мен 
келісімшарт үлгісін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру 
парақшасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 
даңғылы №29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, 
№204 кабинеттен алуға болады.

 Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 08.02.2022 
(10:00), №204 кабинет.

Сатып алуға �тінімді �ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке 

салынып, м�р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан 
бастап 20 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы 
Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан 
Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, 
Ректорат ғимараты, №204 кабинетте қабылданады.

Табысты емес, 
тыныштықты ойла, кәсіпкер!

«Холмстардың» қолы жүргелі тұр
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ЕСКІ К�ЛІК �ТКІЗУДІ К�СІП 
ЕТКЕНДЕР АЛАҢДАУЛЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев жуырда Мәжілістің жалпы 
отырысында утильдік алым м�лшер-
лемесін қайта қарауды тапсырған. 
«Кәсіпкерлер мен жалпы қоғамда 
«Опе ратор РОП» компаниясының 
қызметі к�птеген сұрақ туындатып 
отыр. Тіпті, осы жеке компанияға қар-
сы қоғамдық қозғалыс та ұйымдас-
тырылды. Мен Үкіметке «Оператор 
РОП» утильдік алым жи науын әкім-
шілендіруді тыйым салуын тапсы-
рамын. Мұнымен шет мемле кет-
тердегідей мемлекеттік ұйым айна-
лысуы керек. Алымдардың �зіне кел-
сек, олардың ставкасы қайта қаралуы 
тиіс», – деді Президент. 

Бұл жаңалық қоғамда үлкен пікір-
талас тудырып, мұны қолдаушылар 
қатары артты. Себебі осының салдары-
нан авток�лік құны қымбаттады және 
алым бір ғана адамның қалтасына түсіп 
отыр деген пікір бар. 

Шымкенттегі утилизация жұмысы-
ның бірден тоқтауына да Мемлекет 
басшысының осынау тапсырмасы сеп 
болса керек. Алайда бұл жаңалыққа осы 
істі кәсіп қылғандар аса қуанған жоқ. 
Жаңалыққа жатырқай қарағандар 
«қалай болғанда да, бұл біздің бала-
шағамызды асырап отырған кәсібіміз» 
дейді. 

Қала шетіне орналасқан утилизация 
орталығына жиналған 40 шақты азамат 
бұл мәселенің ертерек шешімін табуын 
сұрайды. «Утильалым мемлекет менші-
гіне �тіп, тезірек шешілсе екен. Бар 
ақшамызды құйып, ескі к�лік сатып 
алғанбыз, енді оны қабылдамай отыр», 
– дейді  Шымкент қаласының тұрғыны 
Мұрат Ақылбайұлы.  Осынау кәсіпті 
нәсіп еткендер мәселенің қалай шеші-
летініне алаңдаулы. Олар утильалым-
ның мемлекет меншігіне �ткен күнде 
де қолдарындағы серти фикаты жарам-
сыз болып қала ма деп қауіптенеді. 
Одан б�лек, күн сайын  автотұраққа 

т�леп жатқан 1 000 теңге де қалтаға 
едәуір салмақ салып отырған. «Менде 
3 трактор бар. Олардың әрқайсысын 
800 мың теңгеден сатып алғанмын. 
Оны тасымалдау, құжатын  реттеу 
шараларына да аз шығынданған жоқ-
пын. Күнделікті автотұрақ  мәселесі де 
қиын.  Енді міне қабылдамай жатыр. 
Ертерек ашып, қабылдаса екен деген 
сұранысымыз бар», – дейді ол. 

АЛҒАШҚЫ ЖАРНА ҮШІН 
2 ЖҮК К�ЛІГІ 

Мұнда 1 ауыр жүк к�лігін (оның 
ішінде ауылшаруашылық техникалары 
да кіреді)  �ткізген адамға ақшаның 
орнына 1 миллион теңгенің жеңілдік 

сертификатын береді екен. Яғни, 2 
сертификатқа қол жеткізсе, отандық 
авток�лік алуға мүмкіндік бар. Екі 
сертификат алғашқы жарна ретінде 
автосалонға �ткізіліп, қалған қаржы 
несиеге рәсімделеді.  2 сертификатқа 
енді ғана қол жеткізген  Арман Оралбаев 
есімді азаматқа мына ақпарат қатты 
с о қ қ ы  б о л ғ а н .  Ж а з д ы к ү н і  б і р 
сертификат алса, тағы бір сертификат 
алу үшін жүк к�лігін �ткізіпті. Алайда 
енді автосалондар сертификатты 
қабылдамай жатыр, жарты жылдан 
кейін қолдағы қағаз жарамсыз болып 
қалады. Осы жағдайға алаңдаған соң 
наразылыққа шығуға мәжбүр болған. 
«Мына заңды құжатымызды �ткізе 
аламыз ба, әлде қағаз болып қала ма?» 
деген күмәніміз бар» дейді ол.  

Жиналғандардың арасында ауыл 
шаруашылығы техникасын алып 
келгендер к�п. Ал Ержан Алтынбеков 
есімді азамат 3 жеңіл к�лік �ткізіп, 750 
мың теңгенің жеңілдік сертификатын 
алған екен. Алайда қолына ақша да 
емес, бір жапырақ қағаз ұстап отыр. 
Қарапайым халық үшін тосыннан 
келген бұл жаңалық ауыр болып тұр-
ғанын жеткізді ол. Шалғай ауылдардағы 
шаруалар  техникасы жарамсыз болып 
қалса, осында �ткізеді екен.  Алдын ала 
ескертілмегендіктен барлығы да жаңа 
жыл басталысымен ескі к�ліктерін 
жеткізіп қойған. 

Түсінгеніміздей, ауыл-аймақтан 
ескі к�лікті жинайтындар жеңіл 
к�лікті 170-180 мың теңгеге, жүк 
к�лігін 800 мың теңге к�леміндегі қар-
жыға сатып алады.  Құжат жұмыстарына 
10 мың теңге к�лемінде шығын 
жұмсаса, оған тағы жол шығыны 
қосылады.  Ал мұндағылар оны 210 
мың теңгеге бағалап, сатып алады 
екен.  Жүк к�лігі 1 миллион теңге 
жобасында бағаланады.  Құжаттандыру 
шаралары толық аяқталған соң ақша 
3 күннің ішінде есепшоттарына түсіп 
отырған.  Мұнда құжаты ресімделіп 
үлгермеген, үлгерсе де ақшасы алын-
баған  100-ге тарта авток�лік бар екен. 
Арасында әрқай сысы 3-4 миллион 
теңге шығарып, 3-4 жүк к�ліктерін 
әке ліп отырғандар да бар. Ал кәдеге 
жарату орталығы жұ мысты бірден тоқ-
татқан. 

Бұл мәселеге нақты жауап беретін 
утилизация орталығында қарауылдан 
басқа ешкім жоқ. Ал Автосалон call-
centre мамандары қазір сертификат 

қабылдай алмайтынын растады.  «Ути-
лизация компаниясы жұмыс істе-
мейінше, біз де  қашан қабыл дай-
тыны мыз әзірге белгісіз», – дейді олар. 

Dздеріне қоғам назарын аудартқан 
топтың бар мақсаты – кәсібінен айы-
рылып қалмау. Ал мемлекет деңгейіндегі 
мәселемен Экология министрлігі 
айналысып жатқан сыңайлы. Арнайы 
жұмыс тобы да құрылыпты. Маңыздысы 
– халыққа тиімді жағы қарастырылса 
болғаны. Алайда жұмыс тобы қара-
пайым халықтан құралған, осы кәсіп-
пен айналысып, отбасын асырап жүр-
ген азаматтардың шыққан шығынын 
ұмытып кетпесе игі.  

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Ескі көлігін 
ӨТКІЗЕ АЛМАЙ ЖҮР

5 �а�тарда бастал�ан жаппай 
тәртіпсіздік пен т�рлі террорлы� 
әрекеттерден зардап шеккен Алма-
ты ны� тыныс-тіршілігін �алпына 
келтіру шаралары жал�асып жатыр. 
Мегаполисте барлы� салада�ы 
�ызметтер �айта жандана бастады.  
Б!л  туралы �ала әкімі Ба�ытжан 
Са�ын таевты� т$ра�алы�ымен $ткен 
штаб отырысында т�рлі �!ры лымдар 
мен бас�арма басшылары жаса�ан 
баяндамалардан білдік.

�КІМДІК ҒИМАРАТЫ – 
20 МЛРД ТЕҢГЕ

Дүрбелең кезінде елді елең еткізген 
оқиғаның бірі – қалалық әкімдіктің отқа 
орануы. Салдарынан ғимарат жарамсыз 
болып қал ған болатын. Осы сұраққа 
әкімнің орынбасары Илияс Dсеров жауап 
берді. Оның айтуынша, аталған ғимаратқа 
келген шығын к�лемі – 20 миллиард теңге. 
Яғни, қайта қалпына келтіру үшін осындай 
қаражат кетеді деген с�з. Dсеров мырза 
қаладағы бүлінген басқа да мемлекеттік 
маңызы бар нысан дар дың тізімі мен кел-
тірілген шы ғын к�лемін тізіп шықты. 
Мәселен, әкімдіктен б�лек қалалық  про-
куратураға  2 млрд теңге, Полиция депар-
таменті мен соған қарасты бірнеше 
басқармаға  205 миллион теңге к�лемінде 
шығын келсе, оған қоса  қала шетіндегі 
экологиялық бірнеше постқа 163 млн  және 
медициналық  нысандарға 2 млн теңгенің 
залалы келгені анық талған. 

Аталған нысандарға келген залалдың  
жалпы құны  – 22,6 млрд теңге. 

Осы жерде айтылған нақты ланған бір 
деректі айта кетсек. Соңғы есептеулер 
бойынша Алматы экономикасы   112,6  
млрд теңге зардап шегіп отыр. Оның 67 
миллиарды бизнес субьектілеріне тиесілі. 
Атап айтқанда, шағын және орта бизнес 
нысандары 42 млрд теңге шығынға батса, 
ірі кәсіп орындардың шығыны – 25 млрд 
теңге.  

Сондай-ақ қаржы ұйымдарында (банк 
б�лімшелері мен банкоматтар) 701,7 млн 
теңгенің мүлкіне залал (ұрланған, бүлінген) 
келген.    

МЕТРО ЖҰМЫСЫН БАСТАДЫ
Т�тенше жағдай жарияланғалы бері 

тұрғындардың қауіпсіздігі үшін жұмысын 
уақытша тоқтатқан «АлматыМетро»  қыз-
меті аптаның алғашқы күнінен бастап �з 
қызметін бастады.  Сондай-ақ бүгінде 
барлық 151 бағыт бойынша 1600 қоғамдық 
к�лік таңғы 8.00-ден кешкі 21.00-ге дейін 
тұрғын дарға қызмет к�рсетіп жатыр.
Қалалық мобилді басқарма сының басшы-
сы Ғани Мырзахановтың айтуынша, тәр-
тіпсіздік кезінде жалпы саны 28 жолаушы 
таситын автобустарға түрлі дәрежеде 
зақым келген. Бүгінде оның 16-сы қалпына 
келтірілсе, қалған 12 к�лік қаңтар айының 

аяғында тұрғын дарға қызмет к�рсетуге 
шығады. Тәртіпсіздік кезінде  қоғамдық 
к�ліктердің �зімен бірге түрлі автопарк 
нысандарына да зақым келген. Жалпы 
саны 43 автобус павильоны бүлінген. Оның 
23-і ж�нделіп, қалғанын қалпына келтіру 
жұмыстары  қаңтар айының соңына дейін 
аяқталмақ. 

Kкімдіктің берген дерегінше, сол 
күндерде 121 түрлі жол белгілері мен 46 
бағдаршам бүлініп істен шықса, бұл күнде 
оның барлығы  толықтай қалпына кел-
тіріліп үлгерген. Сонымен қатар Алматы 
халықаралық әуежайы да штаттық режим-
де �з жұмысын атқарып тұр. 

Д�РІ-Д�РМЕК ҚОРЫ ЕКІ АЙҒА 
ҒАНА ЖЕТКІЛІКТІ

Тұрғындар үшін азық-түліктен кейінгі 
ең қажетті әлеуметтік маңызы бар тауарлар 
қатарына дәрі-дәрмектер жататыны бел-
гілі. Штаб отырысына қатысқан шенді-
лердің с�зінше, бүгінде қалада 975 дәрі-
хананың 920-сы штаттық режимде қызмет 
к�рсетіп тұр. Олардың барлығы қажетті 
дәрі-дәрмектермен және меди циналық 
бұйымдармен қамтамасыз етілген. Қала-
лық кәсіпкерлік және инвестициялар бас-
қармасының басшысы Еркебұлан Ора-
залиннің с�зіне сенсек, бүгінде  Алма-
тыдағы фармацевтикалық қоймаларда екі 
айға жететін 15,5 млн бірлікті құрайтын 
дәрі-дәрмек қоры бар екен.Шенеунік бұл 
к�лем қаладағы осы �німдерге тапшы-
лықты азайтатынына сенімді екенін жет-
кізді. 

37 П�ТЕРГЕ ЗАҚЫМ КЕЛГЕН, 
БІРАҚ �ЗІР Ж�НДЕЛМЕЙДІ

Тәртіпсіздіктер кезінде қаладағы 
орталық алаңға жақын тұстағы Назарбаев 
- Сәтбаев к�шесі қиылысындағы тұрғын 
үйлердегі  37 пәтерге зақым келген. Қала 
әкімінің  орынбасары Мұхит Kзірбаевтың 
баяндауынша, бүгінде аталған 37 пәтер 
толық тексерілген. Оның айтуынша, ар-
найы мамандар залал келген жерлерді 
есептеп жатыр, оған бірнеше күн кететін 
к�рінеді.

Dкініштісі, одан кейін де пәтерлерді 
ж�ндеу жұмыстары басталып кетпейді.   
Себебі тергеу шаралары бітпеген. Kзір-
баевтың айтуынша, бұл туралы тұрғындар 
мен ПИК-ке хабарланып қойған.  

Мегаполис басшысының с�зіне сенсек, 
бұл шығындар жергілікті бюджет есебінен 
қалпына келтірілетін болады. 

САҒЫНТАЕВҚА ҚОЙЫЛМАҒАН 
САУАЛДАР 

Штаб отырысын  БАҚ �кілдері мони-
тор арқылы ғана тамашалап отырды. Бір 
топ журналистің қала әкімінен  жауап 
алармыз деген үміті ақталмады. Kкімнің 
баспас�з хатшысы ол кісінің шықпай-
тынын, кесте бойынша тағы да жина-
лыстары бар екенін айтты. 

Қорыта келгенде, Алматы �зінің 
бұрынғы айшықты күндеріне қайта оралуы 
үшін алғашқы қадамдар жасалып жатқаны 
байқалады.   Шығын к�лемі де аз емес. 
Шаш етектен деуге болады.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Үкімет пен қала басшылығына 
бірлесе әрекет ете отырып,  мегаполисті 
қалпына келтіруге 6 ай уақыт берген бола-
тын. Президент тапсырмасы қаншалықты 
тиянақты орындалары уақыт еншісі мен 
жауапты шенеуніктердің іскерлігі мен 
біліктілігіне  байланысты болмақ. 

Нұрболат АДЫРБЕК, 
Алматы

Алматы әсем қалпына 
қашан оралады?
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АЙМАҚAI  YNQQ

Аталған министрліктің Ана мен бала 
денсаулығын қорғау департаментінің дирек-
торы Мағрипа Ембергенова: «10 қарашадағы 
жағдай бойынша «Аңсаған сәби» бағдар-
ламасы бойынша 6 мың емделушіге экоұрық-
тандыру жасалды. Бұл – бүкіл жоспарлы 
к�лемнің 84 пайызы деген с�з. Тағы 740 
пациент осы бағдарламаға қатыса бастады. 2 
000-нан астам жүкті әйел есепке алынды. 
Алдағы бес жылда «Аңсаған сәби» бағдар-
ламасы бойынша нәресте сүю мүмкіндігі жыл 
сайын 7 000 жұпқа берілмек. «Дені сау ұлт» 
ұлттық жобасы шеңберінде 2025 жылға дейін 
жыл сайын бедеулігі расталған 7 000 жұпқа 
міндетті медициналық сақтандыру аясында 
«эко» жасату қарастырылған» деген еді 
Орталық коммуникациялар қызметінде �ткен 
брифингте. Министрлік �кілдері биылғы 10 
қаңтардағы жағдай бойынша (2021 жылды 
қоса есептегенде) 360 сәби дүние есігін 
ашқанын, оның 181-і ұл, 179-і қыз бала екенін 
жеткізді.  

Жақында Шығыс Қазақстанда «Аңсаған 
сәби» бағдарламасы бойынша тұңғыш 
нәресте �мірге келді. Бағдарламаның шапа-
ғатын к�ріп, алғаш рет ана бақытына ие бол-
ған Dскемен тұрғыны Алена Долгих осы сәтті 
2016 жылдан бері тағатсыздана күткендерін 
айтады. «Бірнеше жыл бойы бала к�тере 
алмағандықтан әуелі Dскемендегі Ана мен 
бала орталығына барып қаралдым. Сондағы 
дәрігерлер ем-дом тағайындағанымен, еш 
нәтиже болмады. 2020 жылы ЭКО-ға квота 
алу үшін құжаттарымды жинап, тиісті жерге 
�ткіздім.  Шынымды айтсам, кезегім 
осыншама тез келеді деп ойламаған едім. Оған 
Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«Аңсаған сәби» бағдарламасын іске қосуы 
себеп болды. Осының арқасында квота саны 
артып, кезек тез жылжыды. Құдайға шүкір, 
бәрі ойдағыдай болды. Елордаға барып, 
экстракорпоралды ұрықтандыру жасаттым. 
Бірінші реттен оң нәтиже болып, құрсағыма 
сәби бітті. Ұлдың салмағы – 3661 грамм, бойы 
– 52 см. Dзімізді сондай бақытты сезінудеміз. 
Барлық жұмыстар тегін болып, отбасымыздан 
еш шығын шыққан жоқ. Ұлымыздың атын 
Марк деп қойдық», – дейді Алена Долгих.

ЭКҰ бағдарламасы елімізде 2010 жылдан 
бастап медициналық к�мектің кепіл ден -
дірілген к�леміне қосылғаны белгілі. Бүгінде 
елімізде 26 ЭКО орталық жұмыс істейді. 
Оның 21-і – жекеменшік. Денсаулық сақтау 
министрлігінің баспас�з қызметі былтыр 
ЭКО бағдарламасының к�мегімен 22 мыңнан 
астам бала дүниеге келгенін, респуб ликалық 

электрондық денсаулық сақтау орталығының 
мәліметі бойынша елімізде 9 467 әйел 
бедеулік диагнозымен есепте тұрғанын 
құлағдар еткен болатын.

Облыстық Денсаулық сақтау басқармасы 
баспас�з қызметінің жетекшісі Kсем 
Қайратбекқызының айтуынша, 2021 жылы 
«Аңсаған сәби» бағдарламасы бойынша 
Шығыс Қазақстанға 500 квота б�лініп, 
кезекте тұрған 852 адамның 500-і осы 
жеңілдікті иеленіпті. Биыл аймақта тағы 272 
адамға квота берілмек. 

К�п жыл кезекте тұрып, квота күтіп 
жүрген ата-аналар мемлекет тарапынан 
осындай мүмкіндік беріліп, тиісті жағдай 
жасалып жатқанына ризашылықтарын 
білдіріп, бұған әуелде сенер-сенбесін 
білмегендіктерін де жасырмады. «Квотаға қол 
жеткізген аналар атынан осы жұмыстың 
басы-қасында жүрген, «Аңсаған сәби» 
бағдарламасының Шығыс Қазақстан облысы 
бойынша үйлестірушісі, ЭКО дәрігер, 
акушер-гинеколог Нәдира Сіләмхановаға 
алғысымызды айтқымыз келеді.  Kуелде 
қиындықтар к�п болды. Не істерімізді 
білмедік. «ЭКО бағдарламасы арқылы бала 
к�теруге болады» дегенді алғаш естігенде 
қуанғанымызбен, екінші жағынан «Қалай 
болар екен?» деп алаңдағанымыз да рас. Біз 
бір жылдай қаладағы «Экомед Dскемен» 
клиникасында қаралдық, квота туралы осы 
жерден естідік. Облыстық Денсаулық сақтау 
басқармасына келіп, білікті маман Нәдира 
Сіләмханқызымен таныстық, барлығын 
мұқият түсіндіріп берді. Кезегіміз келіп, 
құжаттардың бәрін әзірлеп, Шымкентке 
бардық. Бәрі ойдағыдай болды. Осындай �з 
ісін жетік білетін мамандар елімізде к�п болса 
дейміз», – дейді Албина Сәденова есімді 
Dскемен тұрғыны. 

«Аңсаған сәби» бағдарламасының Шығыс 
Қазақстан облысы бойынша үйлестірушісі 
Нәдира Сіләмханова Президенттің пәр-
менінен кейін квотаға �тініш беруші ата-
аналардың саны артқанын айтады. «Kуелде 
ата-аналардың к�пшілігі бағдарламадан ха-
бар сыз болғаны рас. Қазір бәрі естіп, кезекке 
жазылып, алды к�птен күткен сәбилерін 
сүйіп те үлгерді. «Аңсаған сәби»  – қоғам үшін 
�те қажет бағдарлама. Алдағы уақытта да 
жалғасын тауып, талай шаңыраққа қуаныш 
сыйлай береді деп сенеміз», – дейді бала 
күткен ата-аналардың алғысын алып жүрген 
дәрігер.     

Азамат ҚАСЫМ, 
Шығыс Қазақстан облысы 

Тұнғыш сәби 
ДҮНИЕГЕ КЕЛДІ

Шымкент �аласында ескі к$ліктерді $ткізумен айналысып, 
нәпа�асын тауып ж�рген бір топ азамат наразылы��а шы�ты.  Айту-
ларынша ескі к$ліктерді �абылдап ж�рген утилизация орталы�ы 
ж!мысын то�татып �ой�ан. Тіпті, к$лік бойынша �ызмет к$рсететін 
орталы� та ескі к$ліктерді� �!жаттарын рәсімдеуден бас тартыпты. 

Мемлекет басшысы )асым-Жомарт То�аев 2020 жылы халы��а арна�ан Жол-
дауында елімізде «А�са�ан сәби» ба�дарламасын ж�зеге асырып, ЭК3 
ба�дарламасы бойынша квота санын 7 есеге арттыруды, я�ни 7 мы��а дейін 
к$бейтуді тапсыр�ан еді. Денсаулы� са�тау министрлігі 2021 жылды� 11 айында 
осы ба�дарлама к$мегімен 40 сәбиді� д�ниеге келгенін хабарла�ан болатын. 

Жиналғандардың арасында ауыл шаруашылығы техника-
сын алып келгендер к�п. Ал Ержан Алтынбеков есімді азамат 
3 жеңіл к�лік �ткізіп, 750 мың теңгенің жеңілдік серти-
фикатын алған екен. Алайда қолына ақша да емес, бір жапы-
рақ қағаз ұстап отыр. Қарапайым халық үшін тосыннан 
келген бұл жаңалық ауыр болып тұр ғанын жеткізді ол. 



�аза�станны
 бірінші, 
әлем ні
 35-ракеткасы Алек-
сандр Бублик Аустралия ашы� 
чемпионатыны
 екінші айна-
лымына �тті. 

Қазақстандық теннисші бірін-
ші айналымда дүниежүзілік рей-
тингте 141-орында тұрған америка-
лық Эрнесто Эскобедомен шебер-
лік байқасып,  қарсыласын жарыс 
жолынан шығарды. 

Бір қызығы, америкалық тен-
нисшіні іріктеу сайыстарының 
финалында Михаил Кукушкин 6:4, 
5:7, 7:5 есебімен жеңген болатын. 
Соған қарамастан Эскобедо 
жарыс ты ұйымдастырушылардан 
арнайы шақырту алып, негізгі 
додаға қосылды. 

Бірінші партияда америкалық 
теннисші 6:3 есебімен басымдық 

танытты. Екінші сетте Бублик есе 
қайырды – 7:6 (7:5). Үшінші пар-
тияда да Александр қарсыласына 
дес берген жоқ – 6:3. Шешуші 
т0ртінші сетте қазақстандық 
теннисшінің мерейі үстем болды 
– 6:3. 

Бублик 2 сағат 36 минутқа 
созыл ған тартысты бәсекеде 24 эйс 
жасап, 11 брейк-пойнттың т0ртеуін 
0з есебіне жазды. Қарсыласы 3 эйс, 
2 брейктен (9 брейк-пойнт) аса 
алған жоқ. 

Александрдың екінші айна-
лымдағы қарсыласы мықты әрі 
тәжірибелі теннисші. <лемнің 20, 
чемпионаттың 17-ракеткасы, 35 
жастағы франциялық Гаэль Мон-
фис. Ол алғашқы айналымда рей-
тингте 64-орындағы аргентиналық 
Федерико Корианы 6:1, 6:1, 6:3 
есебімен оңай жеңді. 

Екінші айналымда Монфис 
анық фаворит. Дегенмен қазақ-
стан дық жанкүйерлер Бубликтің 
2020 жылғы Франция ашық 
чемпионатының алғашқы айналы-
мында Монфисті күтпеген жерден 
6:4, 7:5, 3:6, 6:3 есебімен жеңіп 
кеткенін әлі ұмыта қойған жоқ. Бұл 
жолы да Александр келесі кезеңге 
0туге талпыныс жасап к0реді. 

Еске сала кетейік, жекелей 
сында Михаил Кукушкин мен 
Юлия Путинцева Аустралия ашық 
чемпионатының алғашқы айналы-
мынан ары аса алмады. 

А.ЖАСАНҰЛЫ
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Ақ Олимпиада таяп қалдыБублик чемпионатты 
жеңіспен бастады 

Иманбек Spotify 
сыйлығына ие болды

�ытайды
 бас ша�ары Бейжі
де 
алауы т"танатын �ыс�ы Олимпиаада 
ойындарыны
 басталуына санаулы 
к$ндер �алды. %лем тарихында �ос 
Олимпиаданы �атар �ткізген ал(аш�ы 
�ала атанатын ша�ар д$бірлі доданы 
�ткізуге тас-т$йін дайын. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Т0ртжылдықтың басты жарысының сал-
танатты түрде ашылуы 2008 жылы жазғы 
Олимпиада ойындары 0ткен стадионда 0теді. 
Аталған рәсімге к0рермендер қатыстырыл-
майтынына қарамастан, оны к0гілдір экран 
арқылы тамашалайтындар саны к0п болады 
деп күтіліп отыр. Ал спорттық бәсекелер рес-
ми түрде ашылу салтанатынан екі күн бұрын 
басталады. 

Қазір Бейжіңдегі Олимпиада және Пара-
лимпиада ойындарына арнап салынған 12 
спорттық нысанның барлығы аяқталды. Үш 
олимпиадалық ауыл, басты медиа-орталық, 
ұлттық стадион және 0зге де нысандар 
толығымен қолданысқа берілді. 

Дүбірлі додаға 95 елден келген 4 мыңнан 
аса спортшы қатысады. Саңлақтар 7 спорт түрі 
бойынша 109 медаль жиынтығын сарапқа 
салады. Олимпиада бағдарламасына биатлон, 

бобслей (бобслей, скелетон), керлинг, коньки 
спортының түрлері (коньки жарысы, мәнер-
леп сырғанау, шорт-трек), шаңғы спортының 
түрлері (тау-шаңғы жарысы, шаңғы қос-
сайысы, шаңғы жарысы, тұғырдан секіру, 
фристайл, сноуборд), шана спорты, шайбалы 
хоккей енді. Бұдан 0зге биылғы ақ Олим-
пиадаға 7 жаңа жарыс түрі қосылды. Олар – 
әйелдердің жекелей бобслейі, ерлер мен 
әйелдер арасындағы шаңғы биг-эйрі, шорт-
тректегі аралас эстафета, тұғырдан секіру, 
фристайл және сноуборд-кросс бойынша 
аралас командалық жарыстары. 

Атап 0тер жайт, тұңғыш рет қысқы Олим-
пиада ойындары тарихында ерлер мен әйелдер 
саны біршама теңесті. Бейжіңде әйелдер 
қатысатын жарыс алдыңғы Олимпиадалармен 
салыстырғанда әлдеқайда к0п болмақ. Яғни, 
қатысушылардың 45 пайызын әйелдер 
құрайды. Халықаралық Олимпиада комитеті 
былтыр Токиода 0ткен жазғы Олимпия ойын-
дарында да жолдамалардың 51 пайызын ер-
лерге, 49 пайызын әйелдерге үлестірген еді. 

Жарысты ұйымдастырушылар марапаттау 
рәсімінің жоғары деңгейде 0туіне барынша 
жағдай жасамақ. Қаңтар айының басында 

марапаттау рәсімінің атрибуттары танысты-
рылды. Таныстырылым аясында к0пшілікке 
гүлдер, тұғыр мен марапаттаушылардың киім-
дері к0рсетілді. Айта кетелік, Олимпиада 
жеңімпаздары гүлден б0лек, арнайы тапсы-
рыспен дайындалған ойынның бойтұмарын 
да сыйға алады. 

Енді жарыс 0тетін негізгі үш қалаға тоқ-
талайық. Олимпия ойындары Бейжің мен 
оның маңайындағы Яньцинь және Чжанцзя-
коу қаларында ұйымдастырылады. 2008 
жылғы жазғы Олимпиадаға арнап салынған 
спорт нысандарында қысқы Олимпиаданың 
керлинг, хоккей, конькимен жүгіру спорты, 
сондай-ақ ерлер мен әйелдер арасындағы 
сноубординг пен шаңғы фристайлындағы 
биг-эйр секілді  жарыстар 0ткізіледі . 
Бейжіңнен солтүстік-батысқа қарай 80 
шақы рым жерде орналасқан Яньцинде шаң-
ғы, бобслей, скелетон және шана спортының 
жүлделері сарапқа салынады. Бейжіңнің 
солтүстік-батысындағы к0ршілес Хэбэй 
провинциясына жақын орналасқан Чжан-
цзякоу қаласында сноубординг, шаңғы 
спорты ның барлық түрі және биатлон жары-
стары 0теді. 

Олимпиададағы ауылдар саны да үшеу. 
Ойын 0тетін әр кластерде бір ауылдан бар. 
Бұл спортшыларға ыңғайлы болуы үшін 
жасалған қадам. Үш олимпиадалық ауылдың 
жалпы аумағы – 330 мың шаршы метрді 
құрайды. Спортшылар 20 ғимаратқа орнала-

стырылады. Кейіннен аталған нысандар 
тұрғын үйге айналып, халық игілігіне бері-
л еді. 

Олимпиадалық ауылда спортпен шұғыл-
дануға барлық жағдай жасалған. Фитнес 
құралының 27 түрі бар, жалпы саны 139 
тренажер қолданысқа беріледі. Мұндағы 
фитнес орталық та тәулік бойы жұмыс істей-
ді. Сондай-ақ әр олимпиадалық ауылда 18 
б0лімшесі бар үлкен аурухана болады. Егер 
спортшылардың бірінен коронавирус анық-
талса, оны жедел жәрдеммен басқа ауруханаға 
алып кетеді. 

Тағы б ір  қызық дерек,  жарысқа 
қатысушы ларға арналған ас мәзірі 4 жыл 
бойы дайындалыпты. Мәзірге 678 тағам 
енген. Осы орайда біраз жайт есепке 
алынған: диета, діни к0зқарас және тағы да 
басқа (вегетериандық ас, халал тамақ). 
<рине, ас мәзірінде дәстүрлі  қытай 
тағамдары да бар. 

Күні кеше Халықаралық Олимпиада ко-
митеті 2022 жылғы Бейжің Олимпиадасында 
ковидке қарсы шаралардың Токиомен 
салыс тырғанда қатал болатынын мәлімдеді. 
Nткен Олимпиадамен салыстырғанда 
Бейжіңде бірқатар 0згеріс, айырмашылық 
бар. Біріншіден, жарысқа қатысушылар 
«жабық жүйеге» 0ту үшін міндетті түрде 
толығымен вакцина алған болуы тиіс. Екін-
шіден, әр қатысушы күн сайын ПТР-тест 
тапсырады. Ал Токиода олимпиадалық 
ауылға кіретін тұлғаларға ғана күн сайын 
ПТР тапсыру міндеттелген болатын. 

Қорыта айтқанда, ақпанның алғашқы 
күндері әлем назары Қытай астанасына ауа-
ды. Алдымен 4-і күні қысқы Олимпиаданың 
ашылу салтанаты 0теді. Мұнан кейін барлық 
жарыс түрінен бәсекелер басталады. Nз ке-
зегінде жарысты ұйымдастырушылар дүбірлі 
дода кезінде жаңа технологияларды кеңінен 
қолданып, спорттық іс-шара ұйымдас-
тырудың ең озық үлгісін к0рсетпек. 

Қазақстандықтар шетелге 
921,3 млрд теңге аударған  

Grammy сыйлы(ыны
 ие-
гері, �аза�станды� саунд-
продюсер  Иманбек Зейкенов 
Spotify марапатына ие болды.

«Imanbek Billions Club-қа қо-
сылды. Бұл оның Roses ремиксінің 
миллиардтан астам тыңдалым жи-
нағанын білдіреді. Дәлірек айт-
қанда, 1,5 миллиардтан да к0п»,– 
делінген хабарламада. 

Диджей осы сый лықты иелен-
ген алғашқы қазақстандық әртіс 
атанды. Билли Айлиш, Трэвис 
Скотт, Adele және басқа да танымал 
музыканттар плейлисте Иманбек-
пен бір қатарда тұр. 

«Иманбекті кезекті жетістігімен 
және клубқа қосылуымен құттық-
таймыз. I is for Imanbek», – деп 
жазды Spotify Russia. 

Еске салайық, 21 жастағы 
Иман бек Зейкенов – Grammy но-

ми нациясын жеңіп алған алғашқы 
қазақстандық. Ол Roses SAINt JHN 
композициясы үшін осы марапатқа 
ие болды. Оның нұсқасында Roses 
трегі хитке айналып, 20 аптадан 
астам уақыт қатарынан Billboard 
Hot 100 үздік ондығында тұрды. 

9білмансұр ЖАСАН

�аза�стан экономикасын 
ба�ылау ж�ніндегі жоба де-
ректері бойынша, �аза�стан-
ды�тар 2021 жылы 11 айды
 
ішінде шетелге 921,3 мил-
лиард те
ге аудар(ан. Б"л 
2020 жылды
 осы кезе
імен 
салыстыр(анда 29,2 пайыз(а 
к�п. Демек, сырт�а кетіп 
жат�ан �аржы м�лшері арт-
�ан.

Былтыр отандастарымызға 
шетелден 256,2 миллиард теңге 
түскен. 2020 жылға қарағанда 0,8 
пайызға азайған. Осылай шетелге 
жіберілген және шетелден 
алынған қаражат к0лемі арасын-
дағы айырмашылық бір жыл 
ішінде 2,8-ден 3,6 есеге дейін 0сіп 
отыр.

Елімізден ең к0п қаржы к0р-
шіміз Nзбекстанға аударылған – 
278,5 миллиард теңге ж0нел-

тіппіз. Бұдан кейінгі орында – 
Түркия. Қазақстандықтар былтыр 
11 айда бұл елге 189,2 миллиард 

теңге аударған. Үздік үштікте 
Ресейге 162,1 миллиард теңге 
кеткен. Осы 3 ел сыртқа кеткен 
қаржымыздың 3/2 б0лігінен аста-
мын иемденіп отыр. 

Ал елімізге келген ақшаның 
48,7 миллиард теңгесі Ресейдің 
үлесінде. Екінші орында Nзбек-
стан тұр, бұл елден 44,5 миллиард 
теңге Қазақстанға жіберілген. 
Одан кейін Оңтүстік Корея елі 
орналасты. 36,2 миллиард теңге 
келген. Кореяға еңбек ету үшін 
қазақстандықтардың к0п бараты-
нын білеміз. Онда жұмыс істеп 
жүрген отандастарымыз елдегі 
жақындарына ақша аударып 
тұрады. Соның арқасында бұл ел 
үздік үштікке кірді.   

                                                      М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Шымкенттік «Ордабасы» 
футбол клубы ойыншыларына 
жала�ы т�лей алма(аны аз-
дай, мемлекетке �ыруар 
�арызы бар болып шы�ты.

 Тек салықтар мен т0лемдер 
бойынша «Ордабасының» 2 мил-
лиард теңгеден астам берешегі бар. 
Егер қарыз жақын арада 0телмесе, 
шымкенттіктер жаңа маусымға 
қатыса алмайтыны белгілі болды.

Сонымен қатар клуб қызмет-
кер лері 8 айдан бері жалақы алма-
ғанын айтқан ж0н. Бұған дейін 
түрлі БАҚ «Ордабасының» ҚПЛ-
дағы орнын Шымкенттің намысын 
қорғайтын «Қыран» басуы мүмкін 
екенін жазған болатын. 2021 жылы 
маусымда бұл клуб Бірінші лига 
турнирін үшінші орынмен аяқтап, 
к0ңіл толатын нәтиже к0рсеткен.

М.ЖАЛҒАСҰЛЫ 

«Ордабасы» 
қарызға батты

Тұңғыш рет қысқы Олимпиада ойындары тарихында ерлер мен 
әйелдер саны біршама теңесті. Бейжіңде әйелдер қатысатын жарыс 
алдыңғы Олимпиадалармен салыстырғанда әлдеқайда к�п болмақ. 
Яғни, қатысушылардың 45 пайызын әйелдер құрайды. Халықаралық 
Олимпиада комитеті былтыр Токиода �ткен жазғы Олимпия 
ойындарында да жолдамалардың 51 пайызын ерлерге, 49 пайызын 
әйелдерге үлестірген еді. 
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